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اقتصادی

وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد: 

وجود ۱۹ میلیون بدمسکن در بین ۵۹ میلیون 
شهرنشین 

وزیر راه و شهرسازی   گفت :علی رغم اینکه ۱۱۰ سال از مشروطیت ایران گذشته 
و هزاران اتفاق در حوزه های مختلف اعم از صنعتی، علمی، اقتصادی و ... رخ داده 
ولی اکنون شاهد آن هستیم که در حال حاضر با وجود ۵۹ میلیون نفر جمعیت 

شهری، ۱۹ میلیون نفر در وضعیت بدی زندگی می کنند.
 عباس آخوندی  دربیست و سومین جلسه از سلسله نشست های اندیشه و تمدن 
ایران شهری با اشاره به طرح سه سوال و چیستی بنیادی از سوی دکتر داوری 
اردکانی در خصوص ایران، توسعه و تجدد بیان کرد: مطرح کردن این موضوعات 
سه سوال بزرگ را روبه روی ما گذاشته و هرکسی را در هر جایگاهی که باشد به 
تفکر وا می دارد که راجع به آن پاسخی داشته باشد، مسئله ای که قطعا پرداختن به 

آن کاری بسیار دشوار به شمار می رود.
آخوندی در ادامه با تأکید بر واقعیت سخت و مهارنشدنی چیستی تجدد بیان کرد: 
خاصیت و بنیاد تجدد انقطاع بوده و همواره به دنبال قطع تاریخی است در حالی که 

موجودیت انسان ها تاریخی بوده و در ارتباط با گذشته است.
وزیر راه وشهرسازی با بیان این مطلب که قطعا تمام گرفتاری های سیاسی، 
اقتصادی و اجتماعی ایران از همین قطع تداوم تاریخی در کشور نشأت گرفته 
است گفت: به عقیده من انسان نمی تواند بدون تاریخ، زمان و مکان زندگی کند 
چراکه انسان بدون این شاخص ها استواری نداشته و می تواند هرلحظه به سمتی 

گرایش پیدا کند.
عضو کابینه دولت دوازدهم در ادامه اضافه کرد: مشکلی که درخصوص چیستی 
توسعه وجود دارد این است که اساس آن بر انقطاع تداوم تاریخی بنا شده است، 
این مسئله تعارضی بوده که در زمان کنونی با آن روبه رو هستیم، بدون شک 
عمده ناآرامی ها و انقلاب های امروز جهان در پیرامون ما در رویارویی با انقطاع و 

جان سختی این مسئله بوده که به شدت جهان را آشفته کرده است.
آخوندی همچنین خاطرنشان کرد: علی رغم اینکه ۱۱۰ سال از مشروطیت ایران 
گذشته و هزاران اتفاق در حوزه های مختلف اعم از صنعتی، علمی، اقتصادی و ... 
رخ داده ولی اکنون شاهد آن هستیم که در حال حاضر با وجود ۵۹ میلیون نفر 

جمعیت شهری، ۱۹ میلیون نفر در وضعیت بدی زندگی می کنند.
وی در ادامه ویران شدن بافت های فرسوده و شکل گیری مناطق حاشیه ای 
را نتیجه جدال ۲ مفهوم تجدد و ایران تاریخی دانست و افزود: در حقیقت بافت 
فرسوده وحاشیه ای ۲ روی یک سکه بوده و یک حقیقت را بیان می کنند، در این 
مفهوم ایران تاریخی نمی تواند خودش را بازآفرینی کند و در نتیجه شاهد ایجاد یک 

بافت حاشیه ای بدون هویت در کنار خود می شود.
به گفته وزیر راه و شهرسازی از سویی دیگر گریزی در برابر تجدد و توسعه وجود 
نداشته و آسان ترین اقدام در برابر آن نوشتن برنامه است، اقدامی که قطعا برای فرار 
از پاسخ به این مشکل صورت گرفته و تا کنون نیز بارها در کشور انجام شده است 

و ما می بینیم که نتیجه آن چیزی جز آشفنگی های امروز نیست.

کاهش قیمت ۵ گروه مواد خوراکی
 در خرده فروشی 

بانک مرکزی گزارش هفتگی متوسط قیمت خُرده فروشی برخی از مواد خوراکی 
را در هفته منتهی به سوم شهریور منتشر کرد که طی آن قیمت ۵ گروه کاهش و 

۵ گروه نیز ثابت بود؛ قیمت گوشت قرمز هم افزایش یافت.
 به گزارش خبرگزاری صداو سیما ، براساس اعلام بانک مرکزی، قیمت خُرده 
فروشی گروه های تخم مرغ 3.۲ درصد، میوه های تازه ۱.7 درصد، سبزی های 
تازه 3.۵ درصد، گوشت مرغ ۰.۵ درصد و قند و شکر ۰.3 درصد در هفته منتهی 
به سوم شهریورماه نسبت به هفته قبل از آن کاهش یافت.همچنین قیمت خرده 
فروشی گروه های لبنیات، برنج، حبوب، چای و روغن نباتی نسبت به هفته قبل 
از آن ثابت بود و قیمت خرده فروشی گوشت قرمز ۲.6 درصد در مدت مشابه 

افزایش یافت.
لبنیات و تخم مرغ

در هفته مورد گزارش در گروه لبنیات قیمت تمام اقلام نسبت به هفته قبل بدون 
تغییر بود. بهای تخم مرغ معادل 3.۲ درصد کاهش داشت و شانه ای ۱۱۰ هزار 

ریال الی ۱۵۰ هزار ریال فروش می رفت.
برنج و حبوب

در این هفته در گروه های برنج و حبوب قیمت تمام اقلام ثابت بود
.میوه ها و سبزی های تازه

در هفته مورد بررسی، در میادین زیر نظر شهرداری اقلام میوه و سبزی تازه که 
تعدادی از آنها از نظر کیفی در مقایسه با سایر میوه فروشی ها متفاوت بودند، به نرخ 
مصوب سازمان میادین میوه و تره بار عرضه می شد. میوه فروشی های سطح شهر 
اقلام میوه و سبزی تازه را عرضه می کردند که در گروه میوه های تازه بهای سیب 
گلاب معادل 4.۵ درصد و موز ۱.۹ درصد افزایش ولی قیمت سایر اقلام این گروه 

بین ۱.7 درصد تا 6.۱ درصد کاهش یافت.
در گروه سبزی های تازه بهای سبزی های برگی بدون تغییر بود. قیمت کدو سبز 
معادل ۰.۱ درصد افزایش ولی بهای سایر اقلام این گروه بین ۰.4 درصد تا 8.8 

درصد کاهش داشت.
گوشت قرمز و گوشت مرغ

در هفته مورد گزارش قیمت گوشت گوسفند معادل ۱.3 درصد و گوشت تازه گاو 
و گوساله 4.4 درصد افزایش داست ولی بهای گوشت مرغ ۰.۵ درصد کاهش یافت.

قند، شکر، چای و روغن نباتی
در این هفته قیمت قند معادل ۰.4 درصد و شکر ۰.۱ درصد کاهش داشت و 

بهای چای خارجی و انواع روغن نباتی ثابت بود.
تغییرات یکساله

براساس آمار اعلام شده از سوی بانک مرکزی، قیمت خرده فروشی کالاها و مواد 
خوراکی در هفته منتهی به سوم شهریورماه نسبت به هفته مشابه سال گذشته 
قیمت لبنیات 8.۵ درصد، تخم مرغ ۲4.۲ درصد، برنج 3.۹ درصد، حبوب ۱6.6 
درصد، میوه های تازه 6.۵ درصد، سبزی های تازه ۲7.4 درصد، گوشت قرمز 
۱8.۵ درصد، گوشت مرغ 7.۹ درصد، چای ۲3.8 درصد و روغن نباتی ۵.۱ درصد 
افزایش داشته اند. همچنین قیمت خرده فروشی قند و شکر ۹.3 درصد در مدت 

مشابه کاهش داشته است.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

نباید پراید را از خط تولید خارج کرد 
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس، گفت: نباید پراید را از خط تولید خارج 
کرد من مخالف ۱۰۰درصد خروج پراید از خط تولید هستیم، اگر قرار است پراید از 

رده خارج شود باید یک جایگزین با قیمت پایین برای آن انتخاب شود. 
نادر قاضی پور درخصوص بالا بودن قیمت تمام شده خودرو و راهکارهای تولید 
خودرو ارزان قیمت، اظهار داشت: قشر عظیمی از جامعه از کارمندان با حقوق 
پایین، کشاورزان و کارگران تشکیل می دهند که باید این دسته از جامعه نیز توان 

خرید خودرو را داشته باشند.
نماینده مردم ارومیه در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه دولت به همه چیز 
یارانه می دهد اما در عرصه تولید خودرو نیازی به پرداخت یارانه دولت نیست و فقط 
باید خودروسازان طمع خود را کم کنند، گفت: خودرو ارزان قیمت نیازی به  شیشه 
بالابر برقی و چراغ های پرقدرت ندارد، نیازی وجود ندارد که خودروهای ارزان قیمت 

با سرعت ۲۰۰کیلومتر در ساعت حرکت کنند.
وی ادامه داد: باید خودروهای با امنیت بسیار بالا اما امکانات محدودتر نیز تولید 

کنیم تا اقشار کم درآمد جامعه نیز به توانند صاحب خودرو شوند.
این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی در خصوص اینکه گفته می شود 
آیا  داشت:  اظهار  می شود،  خودرو  قیمت  افزایش  باعث  استانداردها  رعایت 
استاندارد می گوید که شیشه های خودرو برقی باشد، استاندارد این موارد را 
نمی گوید، استاندارد و محیط زیست می گویند خودرو بنزین کم تر مصرف کند 
و لاستیک با کیفیت و ساییدگی کم در خودروها استفاده شود، خواسته های 
سازمان استاندارد برای حفظ جان انسان ها و خواسته های محیط  زیست حفظ 

طبیعت است.
قاضی پور با اشاره به اینکه با حفظ استاندارهای کیفی و محدود کردن امکانات 
رفاهی می تواند قیمت خودرو را کاهش داد، اضافه کرد: نباید پراید را از خط تولید 
خارج کرد من مخالف ۱۰۰درصد خروج پراید از خط تولید هستیم، اگر قرار است 
پراید از رده خارج شود باید یک جایگزین با قیمت پایین برای آن انتخاب شود، 

این ها بهانه ای برای افزایش قیمت پراید است.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه پراید 
جایگزین پیکان شده و می تواند قطعات آن را در هر جایی به دست آورد، خاطرنشان 
کرد: من به عنوان عضو فراکسیون کارگری مجلس شورای اسلامی با هرگونه 
افزایش قیمت خودروهای ارزان قیمت مخالف هستم و همه ایرانیان بایند صاحب 

خودرو شوند. 

اسماعیل محمدی 

بانکداری اسلامی؛ فراتر از میعارهای راستین بانکی است 
و معیارهای اخلاقی و فضیلت های انسانی مانند احسان و 

نیکوکاری را در برمی گیرد.
اما نقطه اغاز ان را بانکداری غری ربوی تشکیل می دهد و 

فروتر از ان را بر نمی تابد، چون حرام است.
نظام جمهوری اسلامی دارای گسترده ترین عرصه هایی 
است که می توانیم ابزارهای مبتنی بر شریعت اسلام و 
قرائت های اهل بیت )ع( را متناسب با نیازهای کشور در 
حوزه های اقتصادی، فرهنگی، سیاسی، اجتماعی و فردی و 

جمعی استخراج و ازائه کنیم.
بانکداری در جهان و  بررسی مشکلات دیرین و نوین 
ایران نشان می دهد که اقتصاد ایران به نظام بانکی فراتر از 
بانکداری بدون ربا احتیاج دارد تا جایگاه شبکه بانکی کشور 

در منظومه اقتصاد اسلامی ارتقا یابد.
شکل گیری نرخ تورم دو رقمی و نهادینه شدن در بیش از 
سه دهه اخیر نشان می دهد که شبکه بانکداری کشور هنوز 
با ایده آل های اقتصادی ایران فاصله دارد و کارآمدی نظام 
بانکداری کشور زمانی افزایش یابد که کاهش نرخ تورم با 
متغیرهای بنیادی اقتصادی و همراه با رشد و توسعه تولید 
ثروت یکی از دستاوردهای ان محسوب می شود. کاهش 
نرخ تورم با تشدید رکود اقتصادی؛ پدیده مطلوب نیست 
بلکه هدف با رشد غیر تورمی اقتصاد باشد.بخش بانکی باید 

فقط نمایه پولی از بخش واقعی اقتصاد و پیرو ان )در خدمت 
بخش واقعی( باشد نه اینکه اقتصاد واقعی را تحت کنترل 
خود دراورد.البته بانکداری بدون ربا یک نوآوری جدیدی 
است که برای تطبیق نظام بانکداری با موازین اسلامی 
مطرح شد و قرار بود آن هم بعد از پنج شش سال )تصویب 
در سال ۱36۱( دوباره بازنگری شود که هنوز تحقق نیافته 
است.این رویکرد نخستین بار بار از سوی شهید آیت ا... 
محمد باقر صدر در کتاب " البنک اللاربوی فی الاسلام " 
مطرح شد و نخستین بار در نظام جمهوری اسلامی ایران با 
تصویب قانون عملیات بانکی بدون ربا به اجراء در آمده است.
اگرچه بانکداری بدون ربا هم با ویژگی های نظام جمهوری 
اسلامی ایران متناسب نیست و یک ایده ناقص محسوب 
و  نیست  ربا  نفی  صرفا  اسلامی  موازین  البته  می شود. 
نمی توان بانکداری بدون ربا را با نظام بانکداری اسلامی 

یکسان دانست.
هنوز با موازین اسلامی بسیار زیادی که مانند نفی غرر، 
نفی غبن، نفی قمار از نظر سلبی و ایجابی فاصله داریم. 
متاسفانه تبیین و استخراج ابزارهای مشتقه از این قراردا ها و 
عقود مالی اسلامی هم ضعیف بوده است برای نمونه باید از 
قرارداد مزارعه و جعاله بتوانیم ابزارهای دیگری را هم تعریف 

و فعال کنیم.
در نهادسازی و نظام سازی باید به همه ابعاد الگوی اسلامی 
از جمله بانکداری اخلاقی و اقامه اخلاق و رفتار نیکو و 
عملکرد توجه کنیم و اقامه بانکداری اسلامی بسیار فراتر از 

بانکداری بدون رباست.
با  بانکداری کشور متناسب  نیاز داریم نظام  همچنین 
چارچوب الگوی اسلامی - ایرانی برای اقتصاد کشور طراحی 

شود که مختصات ویژه خود را می طلبد.
3۵ سال از تدوین قانون بانکداری بدون ربا می گذرد و 
تجارب این سال ها نشان می دهد مباحث نوین و زیادی باید 
متحول می شد و نهادهای زیادی باید رویه های کاری خود 

را تغییر می دادند که موفق نبوده اند.
بانکداری اسلامی با بانکداری بدون ربا تفاوت ماهوی دارد 
و بانکداری بدون ربا و قوانین مربوط به آن انتظارات قانون 
اساسی و جامعه را برآورده نکرده است و امروزه به اجرای 

بانکداری اسلامی نیاز داریم.
قانون بانکداری بدون ربا، ربا را از روابط حقوقی حاکم بر 
عملیات بانکداری حذف می کند که اگر تحقق یابد و در 
رویکرد بانکداری اسلامی باید همه عملیات مالی و بانکی 
ما بر اساس حذف ربا، حذف غرر، حذف غبن و حذف ظلم 
تنظیم شود که حذف فساد پولی و مبارزه با پولشویی از 

کمترین دستاوردهای ان خواهد بود.
در ان صورت، نرخ سود در بانکداری اسلامی موضوعی از 
پیش حل شده خواهد بود نه اینکه به رقابت منفی فزاینده و 
چالش تبدیل شود، چون که بر اساس عملکرد بازار حقیقی 
کالا و خدمات و ارزش افزوده تعیین می شود و رضایت همه 
طرف های عرضه و تقاضای خدمات پولی تامین خواهد شد.

اقتصاد  برای  چارچوب  بهترین  ایرانی  اسلامی-  الگوی 

اسلامی است و باید هویت و شکل نهادهای بانکی نیز بر 
اساس آن تنظیم شود.

باید به مرحله بانکداری مبتنی بر فقاهت اقتصادی حرکت 
کنیم که مدلی فراپولی و مبتنی بر پیشرفت انسان محور 

خواهد بود.
برخی کارشناسان معتقدند دیگر دوران بانکداری بدون ربا 
تمام شده و استقرار بانکداری اسلامی نیاز جامعه است تا 
روابط متقابل و تعیین میزان برخورداری سپرده گذاران و 

سهامداران بر مبنای حق و عدل تنظیم شود.
به نظر می رسد طرح اصلاح قانون بانکداری بدون ربا در 
مجلس شورای اسلامی باید محورهای بانکداری اسلامی و 

عدالت و رضایت اجتماعی را تعقیب کند.
تفکیک حساب ها بر اساس انواع روش های تامین مالی باید 

جای طرح "تفکیک بانک ها" را بگیرد.
یکسان سازی حساب ها و برخورد مالکانه با این وجوه با 
موازین بانکداری اسلامی هماهنگ نیست بلکه بانک نقش 
واسطه و وکیل را دارد و موظف است سپرده ها را بر اساس 

نیت و نوع انتخاب سپرده گذاران تنظیم کند.
حساب های هر بانک بر اساس انواع محصولات آن بانک 
تنظیم شود و نرخ های سود بانکی در عمل از بخش واقعی 
اقتصاد تبعیت کند و امکان بررسی میزان ارزش افزوده 

متعلق به هر یک فراهم شود.
سپرده های قرض الحسنه بانک ها با عقد وکالت تعریف شود 
و بانک ها موظف باشند این وجوه را بعد از کسر نرخ های 

قانونی صرفا در مصارف قرض الحسنه استفاده کنند.
سپرده های  از  مبادله ای  عقود  به  مربوط  سپرده های 
اساس  بر  سپرده ها  سود  نرخ های  و  تفکیک  مشارکتی 

عملکرد واقعی این وجوه تعیین شود.
در ا. نصورت قیمت گذاری در نظام بانکداری اسلامی بر 
اساس بازدهی واقعی ناشی از فعالیت اقتصادی و بخش پولی 

هم تابع بخش حقیقی اقتصاد خواهد بود.
هرگونه نرخ سود حاصل از بکارگیری پول در فعالیت 
اقتصادی باید به فعالیت حقیقی در بخش واقعی اقتصاد 
منسوب شود و گرفتن بهره از سرمایه پولی که در فعالیت 
حقیقی اقتصادی شرکت نکرده و بازگشت اصل آن تضمین 

شده است، ربا تلقی می شود.
به همین خاطر هم می بینیم که مراجع عظام تقلید هم به 
ربوی بودن برخی بودن برخی فعالیت های بانکی اعتراض 
دارند. فق ها اشکالات زیادی به موازین حقوق بانکی وارد 
می کنند و معتقدند قراردادهای بانکی صوری است و زمینه 

بطلان این قرارداد ها را فراهم می کند.
باید به سمت حذف شائبه ربا، تکمیل منظومه بانکداری 
اسلامی، ارتقای نظام مشتری مداری و ارائه خدمات بانکی 
مطلوب، اصلاح قوانین بانکی، منطقی کردن نرخ سود 
سپرده و کنترل تورم برویم و باید بانک مرکزی و عملکرد 

شبکه بانکی با این معیار ها سنجیده شود.
ایجاد نظام پولی و بانکی باثبات و پایدار منطبق با اصول و 
قواعد شرع، اصول و مبانی بانکداری اسلامی و استانداردهای 
بین المللی برای حمایت و پشتیبانی رشد پایدار اقتصادی 

باید هدفگذاری شود.
هفته بانکداری اسلامی هم فرصت خوبی برای تببین این 

چالش ها و راهکاریابی هاست.

بانکداری اسلامی 
بانکداری راستین، اخلاقی و مردمی 

یک اقتصاددان می گوید: در شرایط فعلی این امیدواری وجود دارد با روی کار 
آمدن یک وزیر اقتصادی دارای تجربه اجرایی در دولت دوازدهم سهم بازار سرمایه 
در تامین مالی کشور افزایش یابد و اثر خود را بر کاهش فشار بر بانک ها به عنوان 

منبع اصلی تامین مالی بگذارد. 
»بهمن آرمان« با تاکید بر اینکه در هیچ کشور و سیستم اقتصادی برای سرمایه 
گذاری های بلند مدت از منابع بانکی استفاده نمی شود، ابراز امیدواری کرد در 
دولت دوازدهم سهم بازار سرمایه از تامین مالی اقتصاد کشور که اکنون بسیار ناچیز 

است، افزایش یابد.
استاد دانشگاه به دیدگاه های وزیر امور اقتصادی و دارایی دولت دوازدهم درباره 
بازار سرمایه و مردمی کردن اقتصاد اشاره کرد و گفت: با توجه به بیانات رهبر انقلاب 
مبنی بر لزوم مردمی کردن اقتصاد، بارقه امید در بسیاری از فعالان و صاحبنظران 
اقتصادی به وجود آمده است.این کارشناس اقتصادی افزود: بهترین شیوه برای 
مردمی کردن اقتصاد نه تزریق منابع جدید بانکی یا چاپ اسکناس بلکه ایجاد 
انگیزه در مردم برای خرید اوراق بهاداری است که دولت منتشر می کند تا طرح 
های عمرانی و اقتصادی را به اجرا درآورد.آرمان ایجاد شرکت های جدید سهامی 
عام در بورس را راهکار دیگر نقش آفرینی مردم در اقتصاد کشور دانست و ادامه داد: 

از سال ۱376 به بعد این شیوه کمتر در کشور اجرا شده است.

وی به بیانات اخیر رهبر انقلاب درباره گسترش روابط اقتصادی با جهان اشاره 
کرد و با مهم دانستن این دیدگاه افزود: متاسفانه طبق گزارش های موجود بازارهای 
صادراتی ایران به افغانستان و عراق محدوده شده و این کشورها با استفاده از ابزارهای 
سیاسی و وضع تعرفه برای کالاهای وارداتی ایران دسترسی کامل تولیدکنندگان 

ایرانی را به این بازارها سلب کرده اند.
آرمان تاکید کرد، بر این اساس باید تلاش کرد بازارهای صادراتی کشور گسترش 
یابد و در این صورت است که انگیزه برای تولید و سرمایه گذاری نیز بین مردم 

رشد خواهد کرد.
وی پیش بینی کرد: در شرایطی که دولت استقراض از سیستم بانکی را محدود 
کرده است، می تواند به بازار سرمایه اتکای بیشتری داشته باشد تا بتوان به کاهش 

نرخ تورم امسال و ثبات آن در سطح ۱۰ تا ۱۱ درصد امیدوار بود.
این اقتصاددان درباره بخشنامه بانک مرکزی مبنی بر الزام بانکی به رعایت نرخ 
سودهای مصوب گفت: با توجه به این رویه، وزارت اقتصاد باید به سرعت تمهیدات 
ویژه ای را برای ایجاد انگیزه بین صاحبان سرمایه برای خرید سهام شرکت های در 
حال تاسیس سهامی عام یا اوراق بهادار دولتی فراهم کند تا از هدایت این منابع به 

سمت سفته بازی و فعالیت های غیرمولد جلوگیری شود.
وی افزود: در صورت حرکت منابع سرگردان به سمت فعالیت های غیرمولد 

اقتصادی، امکان تثبیت نرخ تورم در حد فعلی که برای شرایط کنونی اقتصاد ایران 
مطلوب است، امکانپذیر نخواهد بود.

**کاهش تورم
آرمان درباره کاهش نرخ تورم در اقتصاد ایران گفت: آنچه دلیل اصلی کاهش 
تورم در دولت یازدهم بود، بازتاب های مثبت ناشی از اجرای برجام بوده است زیرا به 
دلیل وجود تحریم های اقتصادی، ایران ناچار بود نیازهای خود را یا از طریق واسطه 
ها یا دور زدن تحریم ها تامین کند که این شیوه بویژه برای کالاهای اساسی هزینه 

3۵ درصدی را- طبق آمارهای غیررسمی- به دنبال داشت.
این استاد دانشگاه ادامه داد: با اجرای برجام و رفع مشکلات بویژه در امر واردات 
و نقل و انتقال پول، هزینه های تحمیلی ناشی از تحریم ها نیز کاهش یافت که اثر 

خود را بر کاهش نرخ تورم گذاشت.
وی بااشاره به اینکه رفع برخی تحریم ها پس از اجرای برجام )برنامه جامع اقدام 
مشترک( بیشترین اثر را در کاهش نرخ تورم و هزینه های دولت داشته است، 
افزود: آمارها و ارقام شاخص های کلان نمایانگر رشد شدید پایه های پولی کشور 
و افزایش میزان بدهی دولت به نظام بانکی است و اگر کاهش نرخ تورم در دولت 
یازدهم متاثر از سیاست های انقباضی دولت باشد، با این شاخص ها همخوانی 

ندارد.

یک اقتصاددان تاکید کرد

ضرورت افزایش سهم بازارسرمایه درتامین مالی اقتصاد

 رییس سازمان امور عشایر ایران اعلام کرد: در صورت تامین منابع مالی، امسال 3 میلیون راس دام عشایر در قالب طرح زنجیره تولید گوشت 
قرمز قرار می گیرد.

 کرمعلی قندالی در نشست خبری به مناسبت هفته دولت گفت: امسال سهم عشایر از طرح زنجیره تولید گوشت قرمز از محل صندوق توسعه 
ملی ۲۰۰ میلیارد تومان پیش بینی شده که 6۰ میلیارد تومان آن در قالب تسهیلات ابلاغ شده است.

وی افزود: سالانه ۹.۵ میلیون راس دام سبک با تلاش عشایر در بازار عرضه می شود و بر اساس برنامه ششم توسعه قصد داریم تمام این دام 
وارد طرح زنجیره تولید گوشت قرمز شود.

قندالی با بیان این که پنج طرح استمرار و توسعه زنجیره تولید گوشت قرمز، زنجیره تولید گیاهان دارویی، زنجیره تولید شیر، گردشگری عشایری 
و تقویت تشکل های عشایری از سوی سازمان امور عشایر آماده شده است، اظهار داشت: برای اجرای این طرح ها ۲ هزار میلیارد تومان تسهیلات 

نیاز داریم.
وی افزود: ظرف دو سال گذشته ۲۵۰ میلیارد تومان تسهیلات از محل مدیریت بحران با سود 4 درصد و دوره بازگشت پنج ساله اختصاص 
یافت که ۱۰۰ میلیارد تومان آن پرداخت و توزیع شد و ۵۰ میلیارد تومان دیگر هم تخصص یافته که در حال جذب در استان ها می باشد و صرف 

اقداماتی همچون بهنژادی و اصلاح روش تغذیه علمی خواهد شد.
رییس سازمان امور عشایر ایران در پاسخ به پرسش خبرنگار ما درباره میزان تولیدات زراعی و باغی و گیاهان دارویی عشایر تصریح کرد: از ۵.6 

میلیون تن تولیدات عشایر، 4۰۰ هزار تن گوشت و شیر و مابقی تولیدات زراعی و باغی است.
وی ادامه داد: در کشت و تولید گیاهان دارویی در ابتدای کار هستیم و در حال حاضر عشایر چهار استان چهار محال و بختیاری، کهگیلویه و 

بویراحمد، سمنان و آذربایجان شرقی، گیاهان دارویی کشت و جمع آوری می کنند.
قندالی درباره جمعیت دام عشایر اظهار داشت: نزدیک به ۲3.۵ میلیون راس دام متعلق به عشایر است که ۲8 درصد دام سبک کشور را شامل 

می شود. وی افزود: ۱۹۰ هزار تن تولید گوشت قرمز معادل ۲۵ درصد تولید کشور توسط عشایر صورت می گیرد.
قندالی جمعیت عشایر کشور را ۲۱3 هزار خانوار معادل یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر عنوان و تصریح کرد: بیشترین جمعیت عشایر با ۱7۰ هزار 

نفر متعلق به استان فارس و 6۰ درصد عشایر در حوزه سلسله جبال البرز هستند.
وی اضافه کرد: تاکنون 6۰ هزار خانوار عشایری تحت پوشش بیمه اجتماعی قرار گرفته اند.

رییس سازمان امور عشایر ایران در پاسخ به پرسش دیگر خبرنگار ما درباره ساماندهی و اسکان عشایر گفت: از اوایل برنامه اول توسعه تاکنون 
۹۰ هزار خانوار عشایری ساماندهی شده اند.

وی افزود: ساماندهی شامل شناسایی ظرفیت های یک منطقه برای اسکان و همچنین ایجاد زمینه های تولید و اشتغال می شود.
قندالی در ادامه از برگزاری جشنواره جهانی روز بز در ۲7 تا ۲8 شهریور ماه امسال خبر داد و اعلام کرد: این جشنواره در کرج و در محل 
موسسه تحقیقات علوم دامی با حضور ۱۰ استان برگزار می شود و این استان ها، محصولات خود را در معرض دید علاقه مندان قرار خواهند داد.

رئیس سازمان ملی استاندارد ایران می گوید: گروه خودروسازی سایپا 
به این نتیجه رسیده که دیگر تولید خودروی پراید با استانداردهای ۲۵ 
سال پیش پاسخگوی نیاز امروز نیست و خروج آن را از چرخه تولید در 

دستور کار قرار داده است.
»نیره پیروزبخت« درباره »آخرین طرح پیش فروش مشتریان 
خاص پراید« که از روز سه شنبه گذشته )هفتم شهریورماه( آغاز شده، 
افزود:در سال های گذشته سازمان ملی استاندارد مذاکره های زیادی با 
خودروسازان کشور داشت، اما از آنجایی که مهیا شدن زیرساخت های 
لازم دارای اهمیت است، در دو سال گذشته این سازمان پیگیر جدی 
خروج برخی خودروهای کشور از چرخه تولید بود و با مقررات جدیدی 

که وضع شد، تعداد استانداردهای خودرویی زیاد و سختگیرانه شد.
معاون رئیس جمهوری افزود: گروه خودروسازی سایپا به این نتیجه 
رسیده است که دیگر تولید خودروی پراید با استانداردهای ۲۵ سال 
پیش پاسخگوی نیاز امروز نیست و بر این اساس با همکاری وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و سازمان ملی استاندارد، خروج آن از خط 
تولید در دستور کار قرار گرفت و آخرین محموله تولیدی این محصول 

از روز سه شنبه در معرض فروش قرار داده شده است.

پیروزبخت با اشاره به سخنان معاون اول رئیس جمهوری مبنی بر 
اینکه سازمان ملی استاندارد باید بر واردات خودروها سختگیری داشته 
و حامی خودروهای داخلی برای ارتقای کیفیت شان باشد، تصریح کرد: 
این موضوع با جدیت در سازمان استاندارد در حال پیگیری است و به 
همین منظور با خودروسازان داخلی هماهنگ شده ایم تا خودروهای 
تولیدی شان پیش از اینکه به دست مردم برسد با استانداردهای روز 
اروپا مطابق داشته باشد. به گزارش ایرنا، بر اساس برنامه ای که از سوی 
سازمان ملی استاندارد برای تولید خودرو تدوین و به خودروسازان 
اعلام شده، استانداردهای خودرو در بخش های قطعه،  مجموعه ها 
و الزامات از ۵۲ استاندارد به 83 استاندارد افزایش پیدا کرده است که 
خودروسازان باید تولیدات خود را به الزامات جدید منطبق کنند و هر 
خودرویی با این استانداردها منطبق نباشند، باید از چرخه خارج شود.

پیشتر »رضا تقی زاده« معاون بازاریابی و فروش شرکت خودروسازی 
با  پراید  فروش مشتریان خاص  آغاز آخرین طرح پیش  از  سایپا 
شناسایی مشتریان واقعی و مصرف کننده از روز سه شنبه گذشته 
)هفتم شهریورماه( خبر داد و گفت: در این طرح خودروی پراید با ارائه 
کد ملی از سوی افراد فقط به مشتریان واقعی و مصرف کننده ارائه می 
شود. تقی زاده خاطرنشان کرد: دانشجویان، طلاب، زوج های جوان که 
در سال جاری ازدواج کرده باشند، افراد جویای کار و بازنشستگان در 

این طرح در اولویت قرار خواهند داشت.
وی گفت: در این طرح برای نمایندگی های فروش سایپا هیچ 
سهمی در نظر گرفته نشده است و فرزندان بالای ۱8 سال خانواده ها 
در صورتی که جویای کار باشند، با استعلام از طریق وزارت کار، رفاه و 
تامین اجتماعی می توانند به ثبت نام بپردازند؛ در این زمینه در چند 
مرحله از جمله ثبت نام و صدور دعوتنامه از مشتریان تقاضای ارائه 

مدارک خواهد شد.

معاون امور تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی می گوید: در چهار 
سال گذشته ۱6 هزار و 8۰۰ تعاونی ثبت و ۲46 هزار شغل در کشور 

ایجاد شده است. 
»سیدحمید کلانتری« روز چهارشنبه در نشست خبری به مناسبت 
هفته تعاون، با اعلام برنامه های هفته تعاون، از بهره برداری از 6۵۵ 
طرح تعاونی در کشور خبر داد و گفت: ۲۰8 طرح تعاونی مربوط به 
مسکن است. تعاونی های مسکن در قالب تعاونی های مسکن مهر و 
یا تعاونی های متعارف فعالیت می کنند.به گفته وی ۱۵4 تعاونی با 
۲6۰۰ نفر اشتغالزایی، 84 تعاونی صنعتی با اشتغالزایی ۱۲۵۰ نفر و 

8۱ تعاونی کشاورزی با 8۵۰ شغل در هفته تعاون افتاح می شود.
این مقام مسئول با بیان اینکه در چهار سال گذشته سه استان کشور 
برتر شدند، افزوذ: این استان ها به ترتیب استان فارس با ۱۹۰۰ تعاونی، 
خراسان رضوی با ۱۵۰۰ تعاونی و تهران با ۱۰۰7 تعاونی هستند که 
استان تهران به لحاظ سرمایه گذاری برترین تعاونی کشور در چهار 
سال گذشته بود.وی بیان داشت: از هفته تعاون سال گذشته تا هفته 
تعاون امسال 33۰۰ تعاونی در کشور با ۵۱ هزار و ۵۰۰ فرصت شغلی 

با 83 هزار عضو فعال شدند.
کلانتری افزود: از ۹۹۵ هزار شغلی که سالیانه قرار است در کشور 

ایجاد شود ۱۰ درصد آن بر عهده بخش تعاون است.
کلانتری بیان داشت: تعاون سبب هم افزایی می شود به طوری که 

می تواند سرمایه های اجتماعی را رشد دهد.
وی با بیان اینکه دولت نباید وارد فضای کسب و کار شود و باید 
ظرفیت ها را در قالب تعاونی ها و بخش خصوصی رشد دهد گفت: 
معنی ندارد که دولت در همه امور، مسئولیت داشته باشد، به طورمثال 
چه معنی دارد که کار لوله کشی آب را در روستاها دولت انجام دهد این 
وظیفه را می توان به تعاونی های دهیاری ها سپارد تا هم کار را مردم 

بر عهده بگیرند و هم تصدی گری دولت کاهش یابد.
وی اظهار داشت: متاسفانه فرهنگ تعاون هنوز در کشور پایین است 
، قرار بود تا پایان برنامه پنجم توسعه سهم بخش تعاون در کشور به ۲۵ 
درصد برسد اما هنوز این سهم ۵ تا6 درصد است.وی علت رشد نیافتن 
بخش تعاون را در کشور به دلیل رکود حاکم بر اقتصاد و تحریم هایی 
دانست که از دولت قبل بر کشور سایه افکنده بود.این در حالی است که 
بخش خصوصی هم از رشد قابل توجهی برخوردار نبوده است.معاون 
امور تعاون وزارت کار تاکید کرد: برای توسعه بخش تعاون عزم ملی 
نیاز است که مردم را برای فعالیت های اقتصادی به سوی بخش تعاونی 
سوق دهد.کلانتری هزینه ایجاد اشتغال را در بخش تعاون یک چهارم 
اشتغال متعارف در کشور دانست و گفت: حتی در برخی از مشاغل 

تعانی ها این میزان به یک ششم هم می رسد.
وی از ایجاد 6۵هزار شغل با اجرای طرح روستا-تعاون در سال جاری 
نام برد و گفت: برای طرح یاد شده ۱.۵میلیارد دلار از صندوق توسعه 
ملی منابع در نظر گرفته شده است .با اجرای این طرح یکهزار تعاونی 
در یکهزار روستا ایجاد می شود.برای اجرای این طرح 3۰۰ روستا 

تاکنون شناسایی شده اند.

رییس سازمان امور عشایر ایران:

۵. ۹ میلیون راس دام سبک عشایر سالانه در بازار عرضه می شود 

پیروزبخت: 

استانداردهای جدید، پراید را از چرخه تولید خارج کرد
معاون وزیرکار:

 بخش تعاون پارسال 246 هزار شغل ایجاد کرد 
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مسعود سلطانی فر؛ وزیر ورزش، مدیرعامل، 
عضو هیئت مدیره و سخنگوی باشگاه استقلال!

در حالی که هیئت مدیره استقلال تنها دو بازی به منصوریان فرصت داده وزیر ورزش 
و جوانان از ادامه حضور این مربی در این تیم خبر داده است.

این هم یکی از عجایب ورزش ایران است که در حالی که هیئت مدیره استقلال تنها 
دو بازی به علیرضا منصوریان فرصت داده وزیر ورزش و جوانان از ادامه فعالیت این مربی 
در استقلال سخن می گوید. در اینکه وزیر ورزش رئیس مجمع دو باشگاه استقلال و 
پرسپولیس است و باید روی کار آنها نظارت کند و نظر بدهد تردیدی وجود ندارد اما 

مسعود سلطانی فر نشان داده علاقه دارد در مسائل ریز و جزیی  هم ورود کند.
چندی پیش وزیر ورزش و جوانان بدون توجه به اینکه هیئت مدیره درباره انتخاب 
یا برکناری مدیرعامل تصمیم می گیرد درباره تغییر مدیرعامل استقلال گفته بود: 
»صددرصد این موضوع را تکذیب می کنم«. او در واقع با این حرف، نقش هیئت مدیره 

را خواسته یا ناخواسته نادیده گرفت.
سلطانی فر روز سه شنبه بار دیگر هیئت مدیره را نادیده گرفت و در مورد انتقاداتی که 
از علیرضا منصوریان سرمربی استقلال می شود، گفت: »منصوریان به فعالیتش ادامه 
می دهد و هیچ مسئله ای هم بابت آقای منصوریان وجود ندارد. استقلال مدیرعامل و 

هیئت مدیره دارد که آنها بر کار تیم نظارت می کنند.«
چگونه است که هیئت مدیره استقلال به منصوریان تنها دو بازی فرصت می دهد اما 
چند روز بعد وزیر ورزش می گوید این مربی به کارش ادامه خواهد داد؟ سلطانی فر البته 
سپس اشاره می کند که »استقلال مدیرعامل و هیئت مدیره دارد که آنها بر کار تیم 
نظارت می کنند«. اگر اینگونه است پس چرا وزیر ورزش حرف هیئت مدیره را نفی و 

اولیتماتوم آنها را »وتو« می کند؟
همه اینها را بگذارید کنار اینکه قبل از انتخاب هیئت مدیره استقلال، سلطانی فر رای 
به ابقای رضا افتخاری داده و گفته بود او مدیرعامل استقلال می ماند. پس از این حرف 
هیئت مدیره آبی ها مشخص شد و این هیئت مدیره اگر هم می خواست، آیا می توانست 

برخلاف نظر وزیر ورزش عمل کرده و مدیرعامل را تغییر دهد؟
اگر قرار است هیئت مدیره درباره مسائل استقلال تصمیم بگیرد پس حرف وزیر ورزش 
چه می شود؟ آیا بهتر نیست وزیر ورزش حرف هایش درباره ماندن یا رفتن منصوریان )یا 
هر مورد دیگری( را به هیئت مدیره منتقل کند نه اینکه به صورت علنی حرفی خلاف 
آنچه هیئت مدیره گفته بر زبان آورد؟ با این شرایط آیا نباید سلطانی فر را رئیس مجمع، 
مدیرعامل، عضو هیئت مدیره و سخنگوی باشگاه استقلال بدانیم و البته امیدوار باشیم او 

نقش سرمربی را بازی نکند و درباره مسائل فنی نظر ندهد!

 شرفی: 

ژنرال ها و سلطان ها برای فوتبال ایران چه 
کرده اند؟!

از دید مربی پیشین تیم ملی، کارلوس کی روش مهم ترین نقش را در موفقیت های چند 
سال اخیر فوتبال ایران داشته است.

اصغر شرفی درمورد دیدار ایران برابر کره جنوبی به خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم 
گفت: این بازی برای کی روش بسیار مهم است. کی روش یک آدم جدی است که 
نمی توان با او شوخی کرد و قطعاً در همین بازی نه چندان مهم با کره جنوبی با تمام 

توان تیمش را به میدان خواهد فرستاد.
وی در ادامه تمجید خود از سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان خاطر نشان کرد: من 
معتقدم که باید به کی روش لقب آقای خاص بدهیم. تفکرات این مربی هیچ وقت قابل 
پیش بینی نیست. او موفق بوده و هیچ کس نمی تواند در موردش چیزی بگوید. من 
معقتدم در موفقیت های تیم ملی در چند سال اخیر کی روش بیشترین نقش را داشته 
است. مربی پیشین تیم ملی فوتبال کشورمان همچنین به بازی این تیم مقابل کره 
جنوبی اشاره ای دوباره کرد و ادامه داد: این بازی برای کره ای ها بسیار مهم است و آنها 
مصمم هستند تا در آن امتیاز بگیرند و همچنان شانس راهیابی به جام جهانی داشته 
باشند. کره در زمین خودش دنبال برد است، ولی امیدوارم بتوانیم در این مسابقه نتیجه 
بگیریم.شرفی در ادامه تصریح کرد: من معتقدم فوتبال ما هنوز راه خودش را پیدا نکرده 
و موفقیت تیم ملی، تنها نقطه روشن در فوتبال ایران است. واقعاً ژنرال ها و سلطان ها برای 
این فوتبال چه کرده اند و ما الان در کجای دنیا قرار داریم؟! اگر هم موفقیتی به دست 
آورده ایم، فقط به خاطر کی روش بوده است.وی در پایان اظهار داشت: شما دیدید که 
او چگونه برخی از بازیکنان و دستیارانش را کنار گذاشت و حتی باعث شد تا تعدادی از 
مسئولان فدراسیون بروند. کی روش خیلی رُک حرفش را می زند و می گوید مثلًا فلان 

نفر از موفقیت تیم ملی خوشحال نیست. او عادت ندارد، مبهم صحبت کند.

ابراهیم  زاده:

 کی روش باید برای جام جهانی سبک بازی 
تیمش را تغییر دهد

مربی پیشین تیم ملی فوتبال کشورمان معتقد است که کارلوش کی روش باید سبک 
بازی تیم ملی را برای حضور در جام جهانی روسیه تغییر دهد.

منصور ابراهیم زاده در آستانه دیدار ایران مقابل کره جنوبی در مرحله انتخابی جام 
جهانی ۲۰۱8 روسیه به خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم گفت: طبیعتاً این بازی برای 
فوتبال ایران و سرمربی تیم ملی حساس است. کی روش هم اخیراً چند بازیکن جدید 
را به اردو دعوت کرده و این نشان می دهد که او می خواهد فاکتور انگیزه را در تیمش 
بالا ببرد. قطعاً کی روش این انگیزه را به بازیکنان داده که آنها در این بازی بجنگند و 
نتیجه بگیرند. بی جهت نیست که او چند بازیکن جدید را به تیم ملی اضافه کرده است.
وی در ادامه این گفت وگو خاطر نشان کرد: من معتقدم که کی روش باید سبک بازی 
تیمش را برای جام جهانی تغییر بدهد. ما از همین حالا می توانیم این  کار را شروع 
کنیم و به عنوان مثال در بازی برابر کره جنوبی می توانیم از زمین آنها دفاع کنیم و یک 
فوتبال زیبا را به نمایش بگذاریم. امیدوارم که با شرایطی متفاوت نسبت به گذشته در 

جام جهانی ۲۰۱8 حضور یابیم.
مربی پیشین تیم ملی فوتبال کشورمان در واکنش به اینکه برخی معتقدند کی روش 
زیاد علاقه ای ندارد تا بازیکنان جدید را به تیمش اضافه کند، گفت: من چنین چیزی 
را قبول ندارم. شما دیدید که او به خوبی تیم ملی را تغییر داد و در آخرین اردوی قبل 
از بازی با کره جنوبی هم چند بازیکن جدید دعوت کرد. به هرحال جام جهانی نزدیک 

است و این طبیعی است که کی روش تلاش کند تا اسکلت اصلی تیمش حفظ شود.

محرومیت مهاجم تراکتورسازی بخشیده شد
محرومیت مهاجم تراکتورسازی به پایان رسیده و او می تواند در بازی برابر پدیده 

سرخپوشان را همراهی کند.
با توجه به برنامه مسابقات جام حذفی و دیدار تراکتورسازی برابر پدیده در اولین بازی 
این رقابت ها، باشگاه تراکتورسازی درخواست خود را جهت کاهش محرومیت فرزاد 
حاتمی به فدراسیون فوتبال ارسال کرد. بر همین اساس روز )سه شنبه( کمیته اخلاق و 
مسئولان سازمان لیگ به صورت مکتوب از پایان مدت محرومیت مهاجم تراکتورسازی 
خبر دادند. حاتمی دو جلسه از همراهی سرخپوشان محروم بوده که با توجه به غیبت 
در دو بازی قبلی، مقابل نفت و سایپا دوران محرومیت خود را سپری کرده است. او حالا 
مشکلی برای حضور در مسابقه جام حذفی مقابل پدیده و سایر دیدارهای تیمش در 
لیگ برتر نخواهد داشت. فرزاد حاتمی در ۱۹ مردادماه در هتل المپیک با امیرحسین 
صادقی، بازیکن تیم پیکان درگیر و به مدت یک ماه از همراهی تیمش محروم شده بود. 
باشگاه تراکتورسازی چندی پیش با ارسال نامه ای خواهان بخشش بازیکن خود شده که 

این درخواست با موافقت کمیته اخلاق همراه شد.

 

سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان بازی مقابل 
کره جنوبی را برای تیمش فرصتی در جهت 

پیشرفت و یادگیری دانست.
کارلوس کی روش در نشست خبری پیش از 
دیدار کره جنوبی - ایران اظهار داشت: به همه 
خبرنگاران خیرمقدم می گویم. مایه خرسندی و 
افتخار است که در جمع شما حضور دارم. از بابت 
حضور این تعداد خبرنگار تبریک می گویم. حضور 
تعداد زیاد خبرنگاران نشان می دهد بازی فردا 
بسیار مهم است و رسانه های ایرانی و کره ای به 

شدت به بازی فردا اهمیت می دهند.
از فرصت بازی برابر کره جنوبی برای 

پیشرفت و یادگیری بیشتر استفاده می کنیم
وی ضمن یادآوری اینکه کره جنوبی به نیمه 
نهایی جام جهانی راه یافته است، افزود: حضور 

پرتعداد خبرنگاران نشان دهنده این است که کره 
جنوبی به چه دلیل هشت بار به مسابقات جام 
جهانی راه یافته و دو بار قهرمان آسیا شده است. 
این تیم همچنین به نیمه نهایی جام جهانی هم 
راه پیدا کرده است. ما از بازی با کره یاد می گیریم. 
هربار فرصت رویارویی با کره برای ایران به دست 
می آید ما از این فرصت برای پیشرفت و یادگیری 
بیشتر استفاده خواهیم کرد. کره یکی از بهترین 
تیم  این  با  مواجهه  از  ما  و  آسیاست  تیم های 

چیزهای زیادی فرا خواهیم گرفت.
با وجود صعود به جام جهانی سعی 
می کنیم در بازی امروز هم پیروز شویم

»بهترین  اینکه  بیان  با  ملی  تیم  سرمربی 
جنوبی  کره  بتوانیم  تا  می کنیم  را  تلاش مان 
را شکست دهیم«، خاطرنشان کرد: ما از کره 

شناخت کامل داریم و می دانیم تا الان یازده گل 
زده اند که ۹ گل آن در چهار بازی اخیر بوده است. 
در تمام بازی های خانگی هم پیروز شده اند، اما 
ما هم تیم ایران هستیم و رکوردهای خودمان را 
داریم. امیدواریم با ارائه فوتبالی خوب و برتر کره 
را شکست دهیم. در واقع وظیفه داریم فردا پیروز 
شویم. مطمئناً کارمان آسان نیست، اما به عنوان 
تیمی که حضورمان در جام جهانی قطعی شده، 
وظیفه داریم تمام سعی خود را انجام دهیم تا فردا 
پیروز شویم. امیدوارم پس از پیروزی در بازی فردا 
هواداران فوتبال ایران باشند که خوشحالی کنند.

با استراتژی سرمربی کره آشنا هستم
کی روش همچنین اظهار داشت: سعی کردم 
تمام اطلاعاتی که مربوط به سرمربی کره و تیم او 
بوده را به دست آورم، اما متأسفانه اطلاعات کافی 

در مورد او در سطح ملی ندارم. البته اطلاعات 
سرمربی کره را در حوزه باشگاهی به دست آوردم 
و آن را آنالیز کرده ام و با استراتژی این مربی آشنا 
شدم. اطلاعات ما بسیار محدود بوده، اما نقاط 
ضعف و قوت این تیم را به خوبی می شناسیم. از 
این رو بهترین عملکرد را مقابل این تیم خواهیم 

داشت.
امیدوارم بهترین تیم به همراه ایران به 

جام جهانی صعود کند
وی در پاسخ به این پرسش که ترجیح می دهید 
کدام تیم همراه ایران به جام جهانی برود، افزود: 
در فوتبال خوب نیست احساسات مان را مطرح 
کنیم، چون این حرکت غیرمحترمانه خواهد بود. 
امیدوارم بهترین تیم به همراه ایران به جام جهانی 
صعود کند، چون این موضوع به افزایش سطح 

فنی در فوتبال آسیا خواهد کرد.
پیروزی با نتیجه یک بر صفر هم فوق العاده است

ایران  برتری  درباره  ایران  ملی  تیم  سرمربی 
مقابل کره جنوبی در سال های گذشته با نتیجه 
یک بر صفر گفت: اگر من این شانس را داشته 
باشم که تمام بازی ها را با نتیجه ۱۰ بر صفر به 
اتمام برسانم، این کار را انجام می دهم، اما می دانم 
پیروزی با نتیجه یک بر صفر هم فوق العاده است.
بازیکنانم در زمین برای یکدیگر از جان 

گذشتگی می کنند
»واقعیت به صورت شفاف این است که ما هم 
در دفاع  و در حمله باید بهترین عملکرد را داشته 
باشیم«، کی روش با بیان این جمله تأکید کرد: 
این یک اصل است که برای بهتر حمله کردن 
باید خوب دفاع کنید و برای بهتر دفاع کردن باید 
خوب حمله کنید. ما می دانیم بازیکنان مان در 
زمین برای یکدیگر از جان گذشتگی می کنند و 
این روحیه تیمی ماست. ما وقتی گل می زنیم از 
بازیکن اصلی تا نیمکت نشین در آن سهیم هستند 
و وقتی گل می خوریم انگشت اتهام را به سمت 

کسی دراز نمی کنیم.
اینکه گل نخورده ایم وظیفه مان را 

سنگین تر می کند
سرمربی تیم ملی درباره رکورد ایران در گل 
نخوردن در مقدماتی جام جهانی ۲۰۱8 روسیه 
اظهار داشت: این رکورد یک افتخار برای ماست، 
اما باعث نمی شود بازی فردا را جدی نگیریم. اتفاقاً 
وظیفه ما را سنگین تر می کند. ما برای بازی با 
کره احترام زیادی قائل هستیم. این تیم بازی های 
خانگی اش را برده و ما مثل بازی های گذشته، 
مسابقه فردا را جدی می گیریم و می دانیم که این 
بازی مرگ و زندگی برای ماست. بازی فردا برای 

ما می تواند تاریخ ساز باشد.
بعد از بازی درباره سورپرایز حرف می زنم

کی روش در واکنش به سؤال یکی از خبرنگاران 
مبنی بر آیا سورپرایزی برای بازی فردا در ترکیب 
اصلی ایران دارد یا نه، گفت: بعد از بازی درباره این 

موضوع صحبت می کنیم.

 کی روش:

وظیفه داریم کره جنوبی را شکست دهیم

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
موجب اجراییه صادره از 6 محاکم حقوقی دادگاه خانواده استان قم که در اجرای احکام به شماره 8/۹6ج /۲۲۵ ثبت گردیده له فاطمه 
مداح نظری علیه محسن مختاری که محکوم علیه محکوم است به پرداخت ۱۱4 قطعه سکه تمام بهار آزادی در حق محکوم له و تادیه 
حقوق اجرائی به نفع دولت که محکوم لها در راستای استیفاء محکوم به اقدام به توقیف خودرو از محکوم علیه نموده که کارشناس به 

شرح ذیل ارزیابی نموده: 
کارشناس قیمت گذاری از یکدستگاه سواری پراید به شماره انتظامی ایران ۱6 ۱7۵ ق 47 و موتور ۱3/4۹466۱۹ و شاسی 36۱38۹8- 
طبق پلاک ثبتی مدل /۱3۹۲ - دو گانه سوز - با راهنمایی خواهان در جاده گازران - داخل پارکینگ سینا بازدید و بررسی به عمل آمده 
بطوریکه مشاهده گردید یک قالپاق عقب سمت چپ ندارد - بدنه دور مقداری خط و خش دارد- و از نظر لاستیکها نسبتا سالم می باشد - و 

چنانچه بیمه نامه شخص ثالث اعتبار داشته باشد و قیمت پایه از طریق مزایده در بازار فعلی مبلغ: ۱3۵۰۰۰۰۰۰ ریال
که مقرر گردیده مذکور فوق الذکر در تاریخ ۹6/۰7/۰۵ ساعت 8 الی 8/3۰ صبح به آدرس قم ،خیابان ساحلی ،جنب زندان ساحلی دادگاه 
های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از اموال  را دارند می 
توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت 
پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد .برنده مزایده باید ۱۰% ارزش مزایده را فی 
المجلس و الباقی را قبل از یک پرداخت نماید. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به 

این واحد مراجعه نمائید.
حسن کاظمی- دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم

آگهی ابلاغ
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه پرونده های : ۱3۹۵۰4۰۰۲۱۲6۰۰۰۱۲8 ، ۱3۹۵۰4۰۰۲۱۲6۰۰۰۱۲7 

بدینوسیله به آقایان : ۱(: قدرت اله هنرمند، فرزند : حسن، با کد ملی : ۱۲6۲874467 ، و ۲ ( : محمدمهدی هنرمند : فرزند : قدرت 
اله ، بدهکاران پرونده کلاسه های ۱3۹۵۰4۰۰۲۱۲6۰۰۰۱۲7 )با شماره بایگانی ۹۵۰۰7۱4( و ۱3۹۵۰4۰۰۲۱۲6۰۰۰۱۲8 ) با شماره 
بایگانی ۹۵۰۰7۱3( که برابر گزارش مامور ابلاغ امکان ابلاغ واقعی به شما میسور نشده ، ابلاغ می گردد که برابر چکهای شماره های ۰7-

۹۰۱7/3۱۲833 مورخ ۱3۹3/۰4/۱۵ به مبلغ : 4۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ، و ۹۰۱7/3۱۲833-۰7 مورخ ۱3۹3/۰4/۱۵ به مبلغ : 4۵۰/۰۰۰/۰۰۰ 
ریال بین شما و آقای : اصغر خلیفه قلی بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات 
قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجرا مطرح می باشد لذا طبق ماده ۱8/۱۹ آئین نامه اجرای مفاد اسناد رسمی به شما ابلاغ می گردد 
از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت در روزنامه ایمان چاپ و درج و منتشر میگردد ظرف مدت ده روز 
نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد.
مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم -مهدی روز خوش

کاوه رضایی: 

جدایی از استقلال تصمیم درستی بود

لژیونر ایرانی لیگ بلژیک تاکید کرد که جدایی از استقلال و پیوستن به شارلوا تصمیم 
درستی بوده است. او آرزو کرد در جام جهانی روسیه عضو تیم ملی ایران باشد.

به  گزارش  ایسنا  و  به نقل از سایت بلژیکی DHNET، کاوه رضایی، مهاجم ایرانی 
تیم شارلوا، در بازی این هفته  تیمش موفق شد دو گل به ثمر برساند تا نگاه ها را 
به خود در لیگ بلژیک خیره کند و مورد تمجید کارشناسان فوتبال این کشور قرار 

گیرد.
مهاجم ایرانی که در فصل نقل  و انتقالات تابستانی به تیم شارلوا بلژیک پیوست، بعد 
از درخشش در بازی این هفته  در مصاحبه با یک سایت بلژیکی به سوالات خبرنگار آن 

پاسخ داد که به شرح زیر است:
* کاوه احساست بعد از این بازی دیوانه وار چیست؟

اول از همه باید این را بگویم که خیلی خوشحالم که برای تیمم موثر واقع شدم و 
توانستم دو گل به ثمر برسانم ولی مهم تر از گلزنی، خوشحالم که تیمم توانست پیروز 
شود چون پیروزی مهمی را کسب کردیم. فشار زیادی روی حریف آوردیم و گل آخری 
که به ثمر رساندیم، انگار تمام فشارها از رویمان برداشته شد. یک لحظه احساس آرامش 

و آسودگی کردم.
* تازه چند ماه است که در شارلوا حضور دارید  ولی انگار به فضای این تیم 

عادت کرده اید. در این باره  برای ما بگو.
بله درست می گویید من احساس خیلی خوبی دارم. با اعتماد به نفس زیادی به شارلوا 
آمده ام. خیلی مثبت اندیش بودم و از تصمیمی که گرفتم خوشحالم. با وجود مشکل 
زبان، هم تیمی هایم استقبال خوبی از من کردند. من روز به روز احساس بهتری پیدا 

کردم و در تیم جا افتادم.
* از انتخاب شارلوا برای ما بگو.

وقتی به شارلوا پیوستم خیلی ها در ایران به این تصمیم من خرده گرفتند و وقتی 
برخی از مردم دیدند که من دو بازی اول را از روی نیمکت ذخیره ها شروع کردم به انتقاد 
از من پرداختند و  گفتند  استقلال را ترک کردم که نیمکت نشین شوم. خوشحالم که 
خودم را در زمین مسابقه ثابت کردم و نشان دادم ترک تیم فوتبال استقلال و پیوستن 

به شارلوا تصمیم درستی بود.
* به نظر می رسد مربی شما اعتقاد زیادی به تو و بازی ات دارد. درست است؟

بله. درست است خیلی خوشحالم که او از من حمایت می کند. من در ترکیب تیم مثل 
یک ماهی در آب هستم و امیدوارم همین طور هم ادامه  دهم و با حمایت هم تیمی هایم 

و مربی روند خوبم را ادامه  دهم.
* تاکنون دو گل در لیگ بلژیک به ثمر رسانده ای. فکر می کنی چه تعداد گل 

تا پایان فصل به ثمر برسانی؟
من ترجیح می دهم که جواب این سوال را پیش خودم نگه دارم. فقط این را می گویم 
که آدم جاه طلبی هستم و اگر بتوانم به اهدافی که برای خودم ترسیم کرده ام برسم 

راضی خواهم بود.
* در پایان درباره دعوت نشدن به تیم   ملی ایران و بازی با این تیم بگو.

همیشه برایم افتخار است که برای تیم   ملی ایران بازی کنم و از پیراهن و پرچم کشورم 
دفاع کنم. امیدوارم که جزئی از تیمی باشم که به جام جهانی می رود تا بتوانم در جام 

جهانی تیم   ملی  فوتبال ایران را همراهی کنم.
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کاهش قند خون به صورت طبیعی
قند خون بالا یا هایپرگلیسمی، زمانی اتفاق می افتد که گلوکز زیادی در جریان خون 

وجود داشته باشد.
  به دلیل نوسانات سطح قند، بسیاری از ما هایپرگلیسمی را در طول روز تجربه 
می کنیم. وقتی غذا می خوریم، سطح قند خون افزایش می یابد و با جذب گلوکز 
به حالت تعادل بازمی گردد، اما اگر قند خون دوباره کاهش پیدا نکند، به مشکلات 
پیچیده ای مثل سکته، نارسایی ارگان ها و دیابت منجر می شود. خوشبختانه با مصرف 

برخی مواد غذایی می توان به طور طبیعی قند خون را کنترل کرد:
سیر

ترکیبات موجود در سیر، علاوه بر این که در جلوگیری از بیماری های قلبی، مبارزه با 
عفونت و کاهش ریسک سرطان نقش دارند، با جلوگیری از عملکرد کبد در غیرفعال 
کردن انسولین، موجب افزایش انسولین خون می شوند. سیر با افزایش ترشح انسولین 
 ـکه مسئول انتقال گلوکز به سلول هاست ـ  و نیز افزایش حساسیت بدن به این ماده 

گلوکز خون را کاهش می دهد.
زنجبیل

زنجبیل که یک درمان شناخته شده برای سرماخوردگی، سردرد، حالت تهوع و 
آرتروز به شمار می آید، به میزان موثری در کاهش قند خون نقش دارد. زنجبیل با 
افزایش حساسیت نسبت به انسولین، جذب گلوکز از خون را افزایش و قند خون را 
کاهش می دهد. یک راه خوب برای افزایش دریافت زنجبیل، مصرف چای زنجبیل 

است.
دانه شنبلیله

دانه شنبلیله، علاوه بر سایر تاثیرات مفید مثل مقابله با سرطان، کاهش دردهای 
بدنی، مقابله با عفونت و کاهش کلسترول در کنترل قند خون نیز موثر است. تحقیقات 
نشان می دهد این ماده غذایی می تواند به میزان چشمگیری سطح گلوکز خون را 

کاهش دهد. می توانید این دانه ها را به صورت پودر شده روی
غذا بپاشید.

سرکه سیب
محققان بر این باورند که سرکه سیب می تواند برخی آنزیم های گوارشی مسئول 
شکستن کربوهیدرات ها به قند را غیرفعال کرده، از افزایش قند خون جلوگیری کند. 
سرکه سیب همچنین حساسیت به انسولین را افزایش می دهد و جذب گلوکز از خون 

را تسهیل می کند.
دارچین

دارچین که نقش شناخته شده ای در کاهش قند خون دارد، با تقلید از انسولین و 
افزایش انتقال گلوکز به سلول ها به کاهش قند خون کمک کرده و با دیابت مقابله 
می کند. همچنین دارچین با افزایش حساسیت به انسولین، قند خون را کاهش 
می دهد. توجه داشته باشید، مصرف زیاد دارچین )بیش از شش گرم در روز( می تواند 

مضر باشد.

علت خارش پوست مشخص شد
نارسایی کلیه، کم کاری یا پرکاری تیروئید، کم خونی فقر آهن، پلی سیتمی ورا، 
برخی سرطان های خون شامل لوسمی و لنفوم، انگل های روده ای و بیماری های 

 ـروانی نیز از جمله علل خارش می باشند. روحی 
بیشتر مواقع خاراندن به جای این که از خارش بکاهد، تاثیر برعکس دارد، 

اما دلیل علمی این پدیده چیست؟
 Zhou-Feng یک تیم از پژوهشگران دانشگاه واشنگتن مرکزی به سرپرستی چن

Chen مدیر این مرکز ،در این زمینه تحقیقاتی انجام دادند.
چن با بیان اینکه سوال اصلی دراین طرح تحقیقاتی این بود که چرا وقتی انسان 
پوستش را می خاراند، تمایل به خارش افزوده می شود؟ گفت: تحقیقات نشان داد 
که موقع خاراندان حس درد بر حس خارش حاکم می شود.اما این کافی نیست و به 
همین دلیل انسان خود را بیشتر می خاراند. سپس حس درد افزایش می یابد و همین 
امر باعث ترشح هورمون سروتونین در مغز می شود. این هورمون درد را در بدن قابل 

تحمل و کنترل می کند.
خارش بیشتر ، درد بیشتر

سرگروه این محققان می گوید : هورمون سروتونین عمل کرد دیگری نیزدارد. درد 
بیشتر باعث ترشح بیشتر سروتونین می شود، اما سروتونین محرک خارش را بدتر 
می کند و همین امر سیکل معیوبی را تشکیل می دهد . خارش بیشتر باعث درد 
بیشتر و درد بیشتر باعث ترشح بیشتر سروتونین و آن هم دوباره باعث خارش بیشتر 
می شود. دلیل این پدیده هم ترکیب دو گیرنده عصبی است که سروتونین به آن ها 
وصل می شود و خارش را شدیدتر می کند. یکی از این گیرنده ها که محرک خارش 
است، در تحقیقات پیشین مورد بررسی قرار گرفته بود، اما دیگری با ترشح سروتونین 
وارد صحنه می شود. پژوهشگران آمریکا این پدیده را بر روی موش ها آزمایش کردند. 
آن ها برای مثال یکی از این دو گیرنده را در موش ها غیر فعال کردند و مشاهده 
کردند که خارش کاهش یافته است. به گفته آنها اگر نتایج این آزمایش قابل انتقال به 
انسان باشند، پژوهشگران می توانند از آن در درمان خارش های مزمن استفاده کنند.

به اعتقاد آنها این امر منطقی نیست که ترشح هورمون سروتونین را در بدن متوقف 
کنند، بلکه باید همکاری آن دو گیرنده عصبی را مختل سازند.

درمان پوکی استخوان با طب چینی
مطالعات جدید محققان دانشگاه بریتیش کلمبیا در کانادا نشان می دهد با استفاده 
از یکی از گیاهان طب سنتی چینی می توان پوکی استخوان را بدون عارضه جانبی 

درمان کرد.
مطالعات جدید محققان دانشگاه بریتیش کلمبیا در کانادا نشان می دهد با استفاده 
از یکی از گیاهان طب سنتی چینی می توان پوکی استخوان را بدون عارضه جانبی 
درمان کرد. این گیاه که از خانواده مریم گلی است، Salvia miltiorrhiza نام دارد و 
تحقیقات نشان می دهد بدون عارضه جانبی می تواند از کاهش حجم تراکم استخوان 
جلوگیری کند. محققان با استفاده از یک ترکیب مشتق شده از این گیاه، به روشی 
دست یافتند که به صورت انتخابی آنزیمی به نام CatK را مسدود کنند. این آنزیم 
نقش مهمی در شکستن کلاژن در پوکی استخوان دارد. مطالعات نشان می دهد 
داروهای جدید پوکی استخوان نیز بر مسدود کردن این آنزیم تمرکز دارند؛ ولی 
عوارض جانبی مانند فیبروز پوست و مشکلات قلبی به همراه دارند. مطالعات انسانی 
و حیوانی نشان می دهد گیاه مشتق شده از Salvia miltiorrhiza نه تنها از کاهش 
تراکم استخوان ها جلوگیری می کند، بلکه تراکم مواد معدنی استخوان موش هایی که 
با این ترکیبات درمان شده اند، 3۵ درصد افزایش یافته است. امید است این دارو با 
غیر فعال کردن آنزیم CatK بتواند در آینده ای نزدیک برای درمان پوکی استخوان 
مورد استفاده قرار گیرد.پوکی استخوان بیماری مربوط به استخوان است. در این 
بیماری اصطلاحا استخوان ها متخلخل می شوند. ساختار میکروسکوپی استخوان ها 
به صورت لانه زنبوری است. منافذ و خانه های استخوان پوک بسیار بزرگتر از استخوان 
سالم است. در این حالت استخوان ها به تدریج تراکم خود را از دست می دهند و بسیار 

حساس و شکننده می شوند.
 متاسفانه این بیماری هیچ علامت اولیه ای ندارد و زمانی بروز می کند که یکی از 
استخوان ها ) معمولا استخوان لگن و مچ( می شکند؛ به همین دلیل به آن بیماری 
خاموش گفته می شود. کم تحرکی، عدم استفاده از مواد حاوی کلسیم، کاهش 
ویتامین D در بدن، ابتلا به بیماری های خاص مانند سرطان، استفاده از داروهای 
استروئیدی، یائسگی زودرس )کمتر از 4۵ سال(، استعمال دخانیات، کاهش استروژن 
در بدن و شرایط پزشکی خاص مانند پرکاری تیرویید، بیماری سلیاک، نارسایی مزمن 
کلیه، آرتریت روماتویید، بیماری های مزمن کبدی و دیابت نوع ۱ از مهمترین عوامل 

ابتلا به پوکی استخوان هستند.

جوان نگه داشتن مغز تنها با یک ماده غذایی
به دنبال راز جوان نگه داشتن مغز می گردید؟ محققان انتخاب رژیم غذایی سرشار 
از »لوتئین« را کلید جوان ماندن مغز می دانند. به گفته پژوهشگران، این ماده مفید 
که در کلم، اسفناج، آووکادو و تخم مرغ موجود است، می تواند مغز شما را از پیری 

محافظت کند.
به گفته پژوهشگران، لوتئین دارای خواص ضد التهابی است و وقتی در بافت مغز 
تجمع می یابد، عملکرد مغز را بهبود می بخشد. آنها تاکید می کنند که بدن ما نمی تواند 
لوتئین را به طور طبیعی تولید کند و به همین دلیل، تنها راه رساندن آن به مغز، کمک 

گرفتن از این مواد غذایی است.
آنها در بررسی هایی که انجام دادند، دریافتند سالمندانی که در بدنشان سطوح 
بالاتری از لوتئین موجود است، نسبت به همتایانشان مغزی جوان تر دارند و پردازش 

اطلاعات و عملیات شناختی در مغز آنها با سرعت بیشتری صورت می گیرد.
گرچه سبزیجات توصیه شده، سرشار از لوتئین هستند، اما وارد شدن این 
ماده به بدن، تنها دلیل محققان برای توصیه کردن شما به مصرف آنها نیست. 
پژوهشگران بارها و بارها ثابت کرده اند که سبزیجات برگ سبز، باعث جوان 
ماندن افراد می شوند و از آنها در برابر ابتلا به سرطان و بسیاری از بیماری های 

دیگر محافظت می کنند.

علمی و سلامت 
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تولید چسبی با خواص جدید برای اتصال 
بافت ها

محققان موفق به تولید دستگاه جدیدی شدند که 
می توان آن را در بیماران با نارسایی قلبی دیاستولیک 

ایمپلنت کرد.
به گزارش ایسنا و به نقل از پی سی آر آنلاین، نوعی از 

نارسایی های قلبی، اختلال عملکرد دیاستولیک است. 
در این اختلال عملکرد ظرفیت پذیرش قلب کاهش 
یافته که منجر به محدودیت و کاهش میزان خون 
ورودی به قلب می شود. اختلال عملکرد دیاستولیک 

عمدتاً در زمینه بیماری هایی ایجاد می شود که عضله 
قلب را درگیر کرده و باعث کاهش خاصیت کشسانی 
)الاستیسیتی( قلب می شود، یا اینکه عضلات قلبی 
افزایش ضخامت پیدا کرده و مشکلات فوق منجر به 

کاهش ظرفیت پذیرش خون توسط قلب می شود.
این دستگاه جدید که CORolla نام دارد، برای 
کمک به بطن چپ طراحی شده و به ورود حجم 
بیشتری از خون کمک می کند.این دستگاه در واقع 
یک ساختار است که از سیم های فلزی تشکیل شده 
که شامل مجموعه ای از فنرهایی است که بعد از 
فشرده شدن توسط بطن چپ، با هم کار کرده و به 

سمت جلو حرکت می کنند.
ترانس  جراحی  عمل  طریق  از  جدید  دستگاه 
پوستی  زیر  جراحی  عمل  یا   transapical اپیکال 
)Percutaneous( که یک روش نسبتا کم تهاجمی 
و جایگزینی برای عمل قلب باز است، در قلب بیمار 
ایمپلنت خواهد شد.CORolla به زودی بر روی یک 
بیمار 7۲ ساله که قبلا سابقه انجام هیچ گونه عمل 

جراحی نداشته، آزمایش خواهد شد.

توسعه ایمپلنت فلزی کوچک برای درمان نارسایی قلبی

محققان موسسه علوم پایه کره و بیمارستان دانشگاه ملی سئول، یک چسب 
عامل  عنوان  به  که همچنین  کرده اند  آزمایش  و  بافت طراحی  اتصال  برای 
کنتراست برای اشعه ایکس، سی تی اسکن و روش های تصویربرداری اولتراسوند 

عمل می کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از مدیکال اکوئیپمنت، این اولین چسب مخصوص 

بافت است که دارای چنین خواصی است.
اگر برای برنامه های کاربردی بالینی تایید شود می تواند جایگزین سایر چسب ها 
شود زیرا ممکن است بعدا به راحتی بتوان با استفاده از آن، چگونگی اتصال 

بافت ها به یکدیگر را کنترل کرد.
این ماده از نانوذراتی با هسته اکسید تانتالیم، یک ماده رادیوپک و یک لایه 

بیرونی از سیلیکا که سبب عمل چسبیدن می شود، ساخته شده است.
بالایی  از سمیت  این ماده  انجام شده مشخص شد که  آزمایشات  از  پس 

برخوردار نبوده و مورد تایید سازمان غذا و داروی آمریکا قرار گرفته است.
محققان با موفقیت توانستند از این ماده برای ترمیم کبد آسیب دیده و اتصال 

بافت های متحرک ریه و سایر اندام های موش های آزمایشگاهی استفاده کنند.

مینی خودروی تمام برقی ساخته می شود
سال آینده برنامه تولید انبوه خودروی مینی برقی جدیدی آغاز می شود که 

بدون شک برای طرفداران این کلاس از خودروها جذاب خواهد بود.
 به نقل از مجله خودرو، قرار است مدل مفهومی این خودرو در نمایشگاه 
خودروی فرانکفورت آلمان رونمایی شود. این مینی تمام برقی مجهز به نسل 
جدید باتری ویژه خودروهای برقی است که هنوز اطلاعات زیادی درباره آن 

منتشر نشده و گفته می شود باید تا نمایشگاه فرانکفورت صبر کرد.
با این حال از منابع خبری مختلف می توان اینچنین برداشت کرد که این 
خودروی مینی برد حرکتی قابل توجهی داشته و برای استفاده در مناطق شهری 

و جاده ها گزینه مناسبی است.
قرار است نسخه هایبریدی این خودرو نیز همزمان با مدل تمام برقی آن تولید 
و روانه بازار شود. چراغهای جلو و قسمت عقب این خودرو از نوع LED بوده و 
جالب اینکه از فناوری چاپ سه بعدی در ساخت بخشهایی از بدنه این خودروی 

مینی استفاده شده است.
البته شرکت مینی پیشتر یعنی در سال ۲۰۰8 اقدام به تولید محدود خودروی 

برقی کرده بود.
حالا اما این شرکت که امتیاز آن در اختیار شرکت بزرگ بی ام دبیلیو آلمان 
است تولید نسل جدیدی از خودروهای مینی تمام برقی را با رعایت معیارهای 

فنی مختلف در دستور کار خود قرار داده است.

هنگامی که رسوبات چربی به همراه سایر عناصر خونی 
در سرخرگ های بدن تجمع یابد، موجب تنگی آنها شده 
و عبور جریان خون دشوار می گردد که به این حالت 

تصلب شریان یا همان آترواسکلروز می گویند.
هنگامی که رسوبات چربی به همراه سایر عناصر خونی 
در سرخرگ های بدن تجمع یابد، موجب تنگی آنها شده 
و عبور جریان خون دشوار می گردد که به این حالت 
تصلب شریان یا همان آترواسکلروز می گویند.نتیجه این 
فرایند تشکیل پلاک های فیبری-چربی )آتروما( بوده 
که موجب تنگی رگ و عواقب بعدی انسداد عروقی  

می گردد.
چربی  حاوی  سلول   شامل  فقط  رسوبات  ابتدا  در 
فراوان است ، اما با پیشرفت این فرآیند، برخی سلولهای 
خونی و پلاکت ها در لایه های عمیق تر دیواره سرخرگ 
تجمع کرده و موجب ایجاد پلاک اترواسکلروز می شوند. 
مشخصه اصلی تصلب شریان، تجمع مقادیر زیاد رسوب 

چربی و سلولهای خونی )پلاک اترواسکلروز( است .
این رسوبات، تنگ شدن مجرای  مهم ترین خطر 
سرخرگی است که خون در آن جریان می یابد. وقتی 
این حالت روی می دهد بافت های بدن که از طریق 
حین  خصوص  به  می شوند،  تغذیه  مبتلا  سرخرگ 
ورزش  که این نیاز افزایش می یابد به مقدار کافی خون 
خونی  درعروق  وضعیت  این  اگر  نمی کنند.  دریافت 
)سرخرگ های( قلب رخ دهد، به انسداد عروق قلب و 
در نتیجه بروز درد قفسه سینه فعالیتی یا آنژین قلبی  

می شود.
حال اگر  دیواره داخلی یک سرخرگ دچار اترواسکلروز 
آسیب ببیند، بدنبال پاره شدن پلاک اترواسکلروز ، 
پلاکت ها و هورمونهای عامل انعقاد  در محل  صدمه 
دیده، گرد هم می آیند. اگر این وضعیت درعروق خونی  
قلب رخ دهد ، در نتیجه انسداد ناگهانی، سکته  قلبی  

بروز می کند.
این احتمال نیز وجود دارد که قطعه ای از رسوبات 
چربی از جدار رگ کنده شده و با جریان خون حرکت 
کرده و در مکانی دورتر یک سرخرگ را مسدود کند. به 

این حالت آمبولی سرخرگی می گویند.
 بدن قادر است  در دراز مدت از طریق تولید تدریجی 
عروق جدید سرخرگی که خون را از قبل از ناحیه تنگ 

شده به اطراف هدایت می کنند)عروق جانبی یا کلاترال(، 
تا حدی خود را در برابر خطر باریک  شدن سرخرگ 
محافظت کند. البته در موارد حاد یا سریع این مکانیسم 

دفاعی رخ نمیدهد.
در صورت ابتلا به مقادیر قابل توجه آترواسکلروز در 
یک بخش از بدن، احتمال وجود درجاتی از این بیماری 
عنوان  به  دارد.  نیز وجود  بدن  دیگر قسمت های  در 
مثال فردی که در اندام های تحتانی خود، گردش خون 
سرخرگی ضعیف دارد، به دلیل وجود تنگی مشابه در 
سرخرگ های کرونر نسبت به آنژین یا حمله قلبی،ویا 
به دلیل وجود تنگی مشابه در سرخرگ های مغزی به 

سکته مغزی مستعدتر است و بلعکس.
در درمان این بیماری ازداروهای  گشاد کننده عروقی 
به منظور باز کردن نواحی باریک شده در سرخرگ  و 
یا از شیوه های غیر جراحی مثل بالون زدن و یا تعبیه 
استنت  و یا عمل جراحی به منظور زدن  میان بُر به 
بعد از پلاک ها استفاده می شود. همزمان با آن اقداماتی  
دارویی و تغییر روش زندگی برای کاهش رشد پلاک ها 
و  نیز کاهش تجمع پلاکت  ها انجام می شود.همچنین 
از روش های  تغذیه ای و دارویی برای کاهش پیشرفت 

بیماری و عوارض بیماری استفاده می شود.
 تاریخچه : 

بیماری های  بروز  اصلی  علت  آترواسکلروزیس 
ایسکمیک قلب و مغز)آنژین قلبی و سکته قلبی و 
مغزی( و  یکی از دلایل عمده مرگ و میر بزرگسالان 
 است.  آترواسکلروزیس از زمان های بسیار قدیم شناخته 
شده بوده است و  قدیمی ترین ضایعه آترواسکلروز که 
مشخصات آن از نظر آسیب شناسی شرح داده شده در 
اجساد مومیایی شده مصر باستان با قدمت بیش از سه 

هزار سال قبل از میلاد پیدا شده است.
 این گرفتاری یک روند التهابی مزمن است که در طی 
آن فرآیندهای ایمنی با عوامل خطرساز متابولیک واکنش 
نموده و موجب شروع، گسترش و فعال شدن این ضایعه 
در رگ های بزرگ و متوسط می گردند. لخته ای که به 
دنبال شکاف خوردن ضایعه آترواسکلروتیک و یا به دنبال 
کنده شدن سلول های اندوتلیوم در محل ضایعه در رگ 
گرفتار پدید می آید می تواند موجب انفارکتوس بافتی 

)میوکارد و مغز( شود.

 تنگی رگ  های قلب :
آترواسکلروزدر همه افراد ار سنین جوانی شروع و  در 
هر حال با زیاد شدن سن گریبان گیر همه می  شود اما 
پیشرفت آن در همه ی افراد یکسان نیست. .در برخی 
جزیی و اهسته و در برخی ها سریع و کشنده  که وابسته 

به عوامل خطر است.
خانم  ها در سنین باروری بسیار کمتر از مردان دچار 

این بیماری می  شوند.
بالا بودن فشار خون، چربی   خون بالا ، مصرف سیگار 
و دیابت عوامل خطرساز این بیماری هستند که با کنترل 

آن ها می  توان سیر این بیماری را کند کرد.
چاقی عمومی)شاخص توده ی بدنی بالاتر از عدد 3۰( 
و چاقی شکمی)دور شکم درمردان بالاتر از۱۰۱ و در 
زنان بالاتر از 88 سانتی متر( نه تنها افراد را مستعد فشار 
خون، بالا رفتن چربی خون و دیابت می  سازد بلکه به 

طور مستقل عامل خطر آترواسکلروز است.
عوارض

تنگ شدن عروق قلبی عامل ایجاد درد قلبی و پاره 
شدن ناگهانی پلاک اترواسکلروتیک)انسداد کامل( عامل  

سکته قلبی است .
تنگ شدن عروق مغزی باعث سکته ی مغزی می 

 شود.
تنگی عروق کلیوی از عوامل مهم فشار خون است.

تنگ شدن عروق اندام ها باعث درد حرکتی پا ها و 
لنگش متناوب  می  شود.

علایم
در  قلبی)عروق کرونر(،  تنگی عروق  افراد دچار  در 
شرایطی که قلب نیازمند اکسیژن بیشتر است مثل 
زمان فعالیت، هیجان، قرار گرفتن در معرض سرما و یا 
زمان غذا خوردن، درد قفسه سینه شروع می  شود که با 
استراحت یا مصرف داروی نیتروگلیسرین باعث بهبودی 

می  شود.
این درد معمولا ۵ تا ۱۵ دقیقه طول می  کشد و به 
صورت فشار به قفسه سینه یا احساس خفگی است که 
به گردن، فک تحتانی،ناحیه سر دل و بالای ناف  و یا 

دست چپ تیر می  کشد.
در مورد دردهایی که چند ثانیه طول می  کشند و 
دردهایی که درحین فعالیت بهبود می  یابند و موقع 
استراحت دوباره شروع می  شوند احتمال وجود بیماری 

کرونر، کم است ولی باید حتما بررسی انجام شود.
بیمار دارای تنگی کرونر در حین درد تغییراتی در 
جریان الکتریکی و حرکات عضلات قلب رخ می  دهد که 
با استفاده از نوار قلبی، اکوکاردیو گرافی و یا اسکن قلب، 
می  توان وجود بیماری کرونری را رد یا تایید کرد. اما  در 
بین حملات درد، هیچ گونه علامتی ندارد به این ترتیب 
گاه برای تشخیص لازم است با ورزش یا برخی داروها 

قلب را تحت فشار قرار دهیم.
 داروی نیتروگلیسرین که به شکل زیر زبانی و اسپری 
باعث  کرونری  رگ  های  کردن  گشاد  با  دارد  وجود 
بهبودی بیماران می  شود و یکی از نشانه  های بیماری 

کرونر بهبودی درد با استفاده از این دارو است.
توجه به این نکته لازم است که داروی نیتروگلیسرین 
باعث افت فشار خون می  شود و استفاده از آن بدون 

تجویز پزشک جایز نیست.

دلیل گرفتگی رگ های بدن چیست؟ این ماده غذایی را به غذا اضافه نکنید!
اگرچه مصرف سبوس برای سلامتی مفید است، اما متخصصان علوم تغذیه هشدار 
دادند که افزودن سبوس غلات، مثل سبوس گندم و جو به غذا، می تواند اشکالاتی را 

در جذب برخی مواد ضروری در بدن به وجود آورد.
دکتر منصور رضایی  گفت: سبوس، فیبر فراوانی دارد و به پیشگیری از چاقی و 
اضافه وزن کمک می کند، اما مصرف آن با اضافه کردن سبوس به غذا می تواند جذب 
املاح را مختل کند. همچنین موجب کاهش جذب ریزمغذی هایی نظیر آهن، روی 

و کلسیم می شود.
وی افزود: اطمینان از این که سبوس هایی که فروخته می شود تحت نظارت بوده یا 
نه کمی دشوار است. مواردی دیده شده که سبوس های گندم آغشته به خاک توزیع 
شده و به دست مصرف کننده رسیده است، بنابراین حتی در سلامت سبوس نیز باید 

این اطمینان وجود داشته باشد، که ناخالصی نداشته و آلوده نیز نباشند.
رضایی با بیان اینکه احتمال زیاده روی در مصرف سبوس با افزودن آن به غذا وجود 
دارد، تصریح کرد: با توجه به موارد ذکر شده زیاده روی در مصرف سبوس خطر آفرین 
است بنابراین افرادی که از سبوس برای بهره مندی از فواید فیبر موجود در آن استفاده 
می کنند بهتر است از پنج منبع اصلی تامین کننده فیبر، نیاز خود را مرتفع کنند و به 

هیچ وجه سبوس را با مواد غذایی ترکیب نکنند.
وی توضیح داد: حبوبات، میوه ها، سبزی ها، آجیل و غلات از جمله موادغذایی 
هستند که فیبر فراوانی دارند، و مصرف آن می تواند خواص سبوس را داشته باشد، 
البته به شرط این که افراد از آن ها به طور کامل استفاده کنند، به این معنی که میوه 
باید کامل نه به صورت آب گرفته خورده شود و یا سبزی هایی مانند هویج را تنها به 

صورت آب گرفته مصرف نکنند.
به گفته این متخصص علوم تغذیه و رژیم درمانی در صورتی که فردی به دلایل 
مختلف خوردن میوه برای او راحت نیست ازجمله سالمندان و کودکان بهتر است از 
پوره آن ها استفاده شود تا از فیبر کافی بهره مند باشند، به طور کلی برای بهره مندی از 
خواص این دسته از خوراکی های فیبردار این نوع موادغذایی را به صورت قوامدار باید 

مصرف کرد تا فیبر کافی وارد بدن شود.
رضایی گفت: استفاده صحیح از موادغذایی حاوی فیبر موجب می شود که حجم 
زیادی از معده پر شده و به فرد احساس سیری دست دهد، علاوه بر آن روند آهسته 
غذا خوردن و خوب جویدن نیز به صورت عادت درآمده و از پرخوری و افزایش 
وزن جلوگیری خواهد شد و در نتیجه از عوارض چاقی و مشکلات گوارشی ناشی از 

پرخوری نیز پیشگیری می شود.
وی اظهار کرد: تاکید بر خوردن میوه کامل، سبزی کامل علاوه بر آنچه که گفته شد 
از سوی دیگر به آن دلیل است که اگر فردی یک لیوان آب هویج را بخورد، علاوه بر 
این که از خواص فیبر آن برخوردار نمی شود، بلکه میزان مصرف آن ماده غذایی نیز 

در فرد بیشتر خواهد شد.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی افزود: یک فرد ممکن است 
پنج عدد سیب را در پنج ساعت مصرف کند اما آب گرفته شده همان تعداد سیب 
را در چند ثانیه بخورد، بنابراین مشکلات دیگری با مصرف بیش از اندازه این نوع 

موادغذایی نیز برای فرد به وجود خواهد آمد.
تبعات زیاده روی در مصرف سبوس

همچنین دکتر محمدحسین عزیزی متخصص علوم  غذایی نیز درباره مصرف 
اضافی فیبر توسط سبوس  توضیح داد: اگر افراد به اندازه کافی موادغذایی حاوی 
فیبر، مانند سبزی و میوه استفاده کنند، نیازی به مصرف سبوس به طور جداگانه 

نیست.
وی گفت: هر فرد با مصرف نان و غذاهایی نظیر عدس و سایر موادغذایی که در 
طول روز مصرف می کند تا حدودی فیبر مورد نیاز بدن آن ها تامین می شود، بنابراین 
بهتر است از سبوس به شکل جداگانه استفاده نشود، چون زیاده روی در مصرف آن 

مضر خواهد بود.
عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس اظهار داشت: به طور کلی سبوس ها آلوده 
و کثیف هستند و چنان چه از سبوس های باز و فله ای خریداری می شود و یا اطمینان 
از بهداشتی بودن آن وجود نداشته باشد زیان های دیگری را برای فرد به همراه خواهد 
داشت، بنابراین در صورت نیاز به مصرف سبوس، حتما باید از نوع بسته بندی شده و 

از جاهای مطمئن خریداری شود.

محققان موفق به طراحی و توسعه یک بازی رایانه ای شدند که به واسطه آن 
می توان زوال عقل یا دمانس را در افراد پیش بینی کرد.

نسخه اولیه این بازی در قالب یک اپلیکیشن موبایلی بوده که 3 میلیون کاربر 
داشته است.

برای ورود به یک دنیای مجازی آمده شوید. شما حالا ناخدای یک کشتی هستید 
که باید از شم جهت یابی خود برای هدایت این کشتی در دریاهای متلاطم و 
اقیانوس های یخی استفاده کنید.حتی باید به غول های دریایی که عاشق هات داگ 
هستند غذا بدهید. ولی این فقط یک بازی نیست؛ بلکه یک برنامه در قالب یک 
تحقیق بزرگ جهانی بوده که  برای گردآوری اطلاعات درباره دمانس یا زوال عقل 
طراحی شده است.حس این بازی شبیه به یک آزمایش پزشکی نبوده و احساس 

خوبی را در فرد ایجاد می کند.
یکی از چیزهایی که محققان در ارتباط با دمانس بررسی می کنند، توانایی 

جهت یابی فرد است که این توانایی را می توان در دنیای مجازی آزمایش کرد.
این نرم افزار نشان می دهد که با افزایش سن، قدرت جهت یابی ما چقدر کاهش 

پیدا می کند.
وارد کردن این آزمون به دنیای مجازی به دانشمندان امکان می دهد که دمانس 

را با جزئیات بیشتری بررسی کنند.
با این روش می توان ۱۵ برابر بیشتر داده جمع آوری کرد؛ چون می توان جهت 

حرکت سر را از جهت حرکت کشتی تفکیک کرد.
پژوهشگران امیدوارند که تشخیص زوال غیر معمول قدرت جهت یابی امکان 

آزمایش دمانس را در مراحل اولیه اش فراهم کند.
ما امیدواریم که بتوانیم دمانس را ۱۰ تا ۱۵ سال زودتر از آنچه با روش های فعلی 

ممکن است، در شخص بیمار تشخیص دهیم.
بازی هایی که به پی بردن به توان جهت یابی انسان کمک می کنند، می توانند برای 

تشخیص بسیار زودهنگام دمانس موثر باشند.
البته این فناوری هنوز جای زیادی برای کار و پیشرفت دارد.

به گفته محققان این پژوهش، فقط با تشخیص زودهنگام دمانس است که 
می توان از آسیب غیر قابل جبران به مغز جلوگیری کرد.

با  اتومبیلی  آینده  یک شرکت خودروسازی سال 
داشبور متغیر می سازد. این داشبور دارای سه ظاهر 

متفاوت خواهد بود.
طرح یکی از فناورانه ترین مدل های خودروی بنتلی 
رونمایی شده است. این خودرو برای نخستین بار دارای 
داشبوردی با سه ظاهر متغیر  و با الهام از خودروهای 
جیمز باند ساخته شده است. راننده می تواند برحسب 

نیاز خود از هر یک از این داشبوردها استفاده کند.
مدل جدید بنتلی سال آتی و با قیمت پایه ۱6۰ 
هزار پوند برای فروش عرضه می شود. این خودرو می 
تواند با سرعت بیش از ۲۰۰ مایل برساعت حرکت کند 

و به طور کامل در انگلیس ساخته می شود.
 ۲۰۱8Continenal جدید  خودروی  هرحال  به  
GT نام گرفته است. در نگاه نخست داشبورد خودرو 
بسیار معمولی و دارای روکش چوبی است. اما با روشن 
کردن موتور، وسط داشبورد به آرامی به سمت جلو می 
چرخد و صفحه نمایشی ۱۲.3 اینچی با 3 پنجره برای 
جهت یابی، تلفن و رسانه های مختلف نمایان می شود.  
با فشار دادن دکمه ای راننده می تواند از داشبورد سوم 
استفاده کند که دارای نشانگرهای آنالوگ مانند دمای 

هوای بیرون، قطب نما و یک سرعت سنج است.

الکتریکی  موتورهای  دارای  که  مذکور  داشبورد   
کوچک است به جعبه گیربکس های کوچکی متصل 
است. این بخش دارای یک واحد کنترل الکترونیکی 

مخصوص است.
جالب آنکه داشبور دارای پروانه های خنک کننده 
داخلی است که دمای موتور و صفحه نمایش را کنترل 
می کند.  در این خودرو ۲3۰۰ صفحه مدار، 8 کیلومتر 
سیم کشی۹۲ واحد کنترل الکتریکی و ۱۰۰ میلیون 
میزان  این  است.  شده  استفاده  ای  رایانه  کد  خط 
تجهیزات الکترونیکی تقریبا ۱۵ برابر بیش از قطعات 

داخلی بویینگ Dreamliner 787 است.
همچنینContinenal GT ۲۰۱8 می تواند در 3.6 
ثانیه سرعت خود را از صفر به ۱۰۰ کیلومتر درساعت 
برساند ودارای موتوری با قدرت 6۲6 اسب بخار است.

تشخیص زودهنگام دمانس با یک بازی رایانه ای

خودرویی با داشبورد متغیر به بازار می آید
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عید قربان؛ تجلی ایثار ابراهیمی در آزمون الهی 

عید قربان یادآور ایثار و فداکاری حضرت ابراهیم)ع( 
است که به فرمان پروردگار فرزند خویش را به قربانگاه 
برد و اینگونه بندگی خود را به اثبات رساند و مسلمانان 
نیز با تاسی از او اسماعیل نفس را قربانی می کنند تا به 

رستگاری و هدایت برسند. 
عید قربان جلوه گر تسلیم در پیشگاه معبود یکتا و 
یادآور زیباترین نمونه سرسپردگی انسان در برابر خداوند 
بزرگ  آزمونی  از  ابراهیم)ع(  حضرت  که  زمانی  است. 
سربلند خارج می شود و ایمان، اخلاص و عشق خود را به 

خالق جهانیان نشان می دهد.
روزی که دومین فرستاده حق در برابر فرمان خالق 
خویش مبنی بر قربانی کردن فرزند خود سر تعظیم 
فرود می آورد و اینگونه بر نفس اماره پیروز می شود 
و اینچنین فرشته وحی می فرماید:»ابراهیم! تو از این 
آزمون سربلند بیرون آمدی؛ پس دوستی خدا گوارایت 
باد!« اکنون پس از گذشت چندین سده از این رخداد 
بزرگ حاجیان در مراسم حج به درگاه پروردگار خواسته 
های مادی را قربانی می کنند تا نشان دهند در این روز 
از تعلقات دنیوی رهایی یافته اند و به سر منزل مقصود 
نزدیک شده اند. مومنان برای جلب رضایت و خشنودی 
خداوند، قربانی های خود را در اختیار نیازمندان قرار می 
دهند و این گونه علاوه بر برکت های معنوی به یاری 
تهیدستان می شتابند.در این روز خواندن دو رکعت نماز 
عید قربان، انجام دادن غسل و قربانی کردن که نماد اصلی 
این روز محسوب می شود، بر مسلمانان توصیه شده است.
امام خمینی)ره( در ارتباط با عید قربان فرموده اند: 
»عید قربان، عیدی است که انسان های آگاه را به یاد 
قربانگاه ابراهیمی می اندازد. قربانگاهی که درس فداکاری 
و جهاد در راه خدای بزرگ را به فرزندان آدم و اصفیاء و 

اولیای خدا می دهد...« 

عید  مناسبت  به  ایرنا  رسانی  اطلاع  گروه  پژوهشگر 
با »حجت الاسلام صادق گلزاده« معاون  سعید قربان 
امور فرهنگی و پژوهشی مجمع جهانی تقریب مذاهب و 

پژوهشگر امور دینی به گفت و گو پرداخته است.
حجت الاسلام گلزاده درباره فلسفه عید قربان، گفت: 
این عید از بزرگترین عیدهای مسلمانان محسوب می 
شود و اختلافی در این روز میان مذاهب مختلف وجود 
ندارد و مورد توافق همگان به شمار می رود. در قرآن 
کریم واژه قربان دوبار و عید یکبار ذکر شده است و اهل 
بیت)ع( نیز در روایت های مختلفی به این روز اشاره کرده 

اند.
این پژوهشگر امور دینی، عید قربان را یاد آور آزمایش 
حضرت  ذبح  و  ابراهیم)ع(  حضرت  از  الهی  سنگین 
بیانگر  عید  این  داشت:  بیان  و  دانست  اسماعیل)ع( 
زیباترین نمونه تعبد انسان در برابر خالق هستی به شمار 
می رود. در یک حرکت نمادین حجاج با رفتن به قربانگاه 
در حقیقت عازم میدان مبارزه با نفس و وابستگی های 
دنیوی می شوند و در نتیجه خود را برای ایثار و فداکاری 

در عرصه های دیگر آماده می کنند.
حضرت  زمان  از  خدا  راه  در  کردن  قربانی  موضوع 
آدم)ع( وجود داشته و در طول تاریخ تکرار شده است 
که ماندگارترین آن منتهی به ذبح اسماعیل)ع( می شود 
که حضرت ابراهیم)ع( فرزند خود را برای قربانی به درگاه 
خداوند می برد و اینگونه در هنگام انجام دادن فرمان 
پروردگار با نزول وحی او را از این کار بازداشتند و فرمان 
آمد که یکتای بی همتا در برابر صبر و راستی آن حضرت 
، گوسفندی را هدیه کرد و اینگونه ابراهیم)ع( را مأمور 
ساخت تا گوسفند را به جای اسماعیل)ع( ، قربانی کند. 

معاون امور فرهنگی پژوهشی مجمع جهانی تقریب 
مذاهب در ادامه افزود: قربانی کردن که در دین اسلام به 

منظور قرب الهی است و در حقیقت به معنای قطع عَلَقه 
های مالی و دنیوی و مبارزه با هوای نفس به شمار می رود 
که تقوای قلب و روح را به دنبال دارد و در قربانی کردن 
بایستی به نیت قرب الهی و فراموش نکردن ضعیفان 
توجه شود و از همه مهمتر این که نباید بحث و فلسفه 
اصلی قربانی را که همان مبارزه با هوای نفس و جهاد با 
نفس اماره است، از یاد برد. ایثار جان و مال در راه خداوند 
از جمله آموزه های اسلام برای تکامل و رشد انسان به 
حساب می آید، به این معنا که انسان همه آنچه خالق 
یکتا به عنوان امانت در اختیار وی قرار داده است به دقت 

آن را باید در راه بندگی و تقوای الهی هزینه کند. 
این پژوهشگر امور دینی با اشاره به اهمیت قربانی کردن 
و فلسفه آن در اسلام، توضیح داد: بحث های مربوط به 
عید قربان و قربانی کردن یک بخش از مناسک فقهی به 
حساب می آید اما یک نکته درباره اهمیت فلسفی آن، 
دوری جستن از هوای نفسانی است. بحث های هوس 
راندن، ثروت دوستی، مال پرستی و دور شدن از تمامی 
این موضوع ها، یک معنویت و عرفان خاصی می خواهد 
ابراهیم)ع( تنها یک نماد بود  و قربانی کردن حضرت 
و خداوند می خواهد امامت را به خلیل الله)ع( بدهد، 
بنابراین بایستی آزمون های مختلفی هم از او بگیرد که 
بالاترین آنها امتحان او با حضرت اسماعیل )ع( فرزندی 
است که پس از عمری خداوند به ایشان عطا کرده و بدین 

شکل پروردگار وی را امتحان می کند. 
وی با تاکید بر اینکه عید سعید قربان روز الگو گرفتن 
از ولی خدا است، تصریح کرد: در چنین روزی حضرت 
ابراهیم)ع(، یگانه فرزند خویش را به قربانگاه برد تا حقیقت 
بندگی و ایثار به درگاه الهی را به مسلمانان و جهانیان 
نشان دهد و اکنون وظیفه ما شناخت ولی خدا محسوب 
می شود زیرا او است که دین اسلام را در جامعه زنده 

نگاه می دارد. بدون ایمان، درک این لحظه قابل تصور 
نیست زیرا تمامی اینها به شرط داشتن ایمانی قوی شکل 

می گیرد.
حجت الاسلام گل زاده با تأکید بر اینکه هدف مناسک 
قربانی کردن، کمک به نیازمندان، گفت: باید در شریک 
کردن قربانی در این روز به مستمندان توجه داشت، در 
این موضوع درس های مختلفی از جمله همکاری و تعاون 
نهفته است. با قربانی کردن در این روز و تقسیم آن در 
میان مستمندان در واقع محبت و دلسوزی کردن را رواج 
می دهیم زیرا در جامعه با کمک به یکدیگر و دستگیری 
از هم یک انس و الفتی رخ می دهد که این موضوع باعث 
رحمت الهی می شود. قربانی کردن ابعاد اجتماعی دارد؛ 
کمک به نیازمندان نخستین بُعد آن به شمار می رود و 
یک تمرین برای جوامع بشری تا اگر تضادی در منافع 
فردی و گروهی ایجاد شد افراد به نفع منفعت و مصالح 
عمومی جامعه از منافع فردی خود بگذرند. برپایه آنچه در 
سوره حج بیان شده برمی آید که گوشت های قربانی در 
مناسک حج را به مصرف مستمندان می رسانند و همین 

امر به فقیران و نیازمندان کمک می کند. 
این پژوهشگر امور دینی خاطر نشان کرد: عید قربان 
پیامی جهانی دارد که تمام بشریت و انسان های موحد 
را دعوت به پرستش خدای یکتا کرده و به آنها توصیه 
می کند برای خالق خود شریک قایل نشوند و به انسان 
های آزادی خواه اعلام می کند که زیر سلطه انسان های 
بدخواه و حکومت طاغوت نروند. عید قربان باید الگوی 
وحدت مسلمانان شود و در شرایطی که دشمنان در 
صدد ایجاد تفرقه هستند با تبعیت از رهنمودهای رهبری، 
انسجام و وحدت خود را بیش از گذشته حفظ کنیم تا 

اقتدار کشور دو چندان شود.
معاون امور فرهنگی مجمع جهانی تقریب مذاهب با 
تأکید بر اینکه قربانی واقعی این است که ما همه داشته 
های خود را در هر دوره و زمانه برای ترویج دین خدا و 
احیای فرمان الهی صرف کنیم، بیان داشت: خداوند برای 
ایجاد عادت به این رفتار حسنه، مناسکی را در عید قربان 
به صورت واجب برای حاجیان تعریف کرد تا نمادی برای 

ریختن خون در راه خدا با سرمایه شخصی باقی ماند.
درسی که ما باید از عید قربان بگیریم این است که 
در راه خدا چه چیزی را بایستی قربانی کنیم و بهترین 
پیشکشی که می توانیم به محضر خداوند داشته باشیم 
چیست و این موضوع دیگر منحصر در قربانی کردن یک 
گوسفند نیست. ما باید عقل، نفس، وقت، علم و... که 
ارزشمندترین متاع زندگی است به پیشگاه پروردگار اعطاء 

کنیم این امر می تواند بزرگترین قربانی به حساب آید.
وی با تاکید بر اینکه مسلمانان باید در این روز به اقامه 
نماز عید سعید قربان اهتمام ویژه ای داشته باشند، یادآور 
شد: مسلمانان همواره با اتحاد، همدلی و اقامه نماز عید 
قربان نقشه های دشمنان اسلام را خنثی می کنند؛ 
امسال نیز هم چون سال های گذشته مردم ولایت مدار 
ایران اسلامی با وحدت و همدلی این حضور را به استکبار 

جهانی و هم پیمانانش نشان خواهند داد.
حجت الاسلام گل زاده در پایان با اشاره به حادثه منا 
در سال گذشته گفت: همه شهدای منا گرامی هستند و 
باید تلاش کنیم که برپایه بیانات رهبر معظم انقلاب یاد 
و خاطر آن ها هرگز فراموش نشود. امروز جهان اسلام با 
اتحاد و همبستگی بایستی عوامل موثر در این رویداد را 

شناسایی کنند و مسببان آن را به مجازات برسانند.

تکرار یک دعوای بیهوده کار پوچی است ولی خیلی از زوج ها در گیر چنین دعوای پوچی 
هستند. هنگامی که شما مثلا شدیدا درگیر این بحث می شوید که " نوبت چه کسی بوده 
که رخت های شسته شده و خشک شده را جمع کند؟" سخت است که خود را کنار بکشید 
و بحث را خاتمه دهید. اینجا جایی است که یک مشاور می تواند به کمکتان بیاید و البته 
زن و شوهر هم باید بپذیرند که هدف این نیست که رقیب و دشمنشان را شکست دهند 
و مجبور به فرمانبرداری کنند بلکه هدف آنها این است که کاری کنند که چنین دعوایی 

به طور کلی از بین برود.
تقریبا همه زوج ها این مشکل را دارند: دعوا به خاطر مسئله بی اهمیتی که هر از گاهی 
دوباره تکرار می شود. و این حس را به شما می دهد که گویی هیچ وقت از این دعوای بی 
اهمیت رهایی ندارید. و شاید این دعوا به خاطر مسائل بی اهمیتی مانند اینکه شوهرتان 
فراموش کرده است که ظرف کثیف غذایش را داخل ماشین ظرف شویی بگذارد و یا اینکه 
شما فراموش کرده اید که به او بگویید مادرش تماس گرفته بود و ... پیش بیاید. موضوعی 
که باعث دعوا می شود کاملا بی اهمیت و جزئی به نظر می  رسد، اما وقتی به طور مداوم 
سبب دعوای شما می شود عاملی است که موجب ایجاد احساس دلخوری و تنفر در ازدواج 

شادتان می شود، احساساتی که سبب قهر شما با یکدیگر می شود. 
این مسئله مشکلی نیست که فقط شما و شوهرتان با آن درگیر باشید، زوج های فراوانی 
وجود دارند که با چنین مشکلی مواجه بوده اند و البته آنها می خواستند چنین دعوای 
بچگانه تکراری که موجب پایین آمدن کیفیت زندگی و ازدواجشان می شود را از بین ببرند.  
لیلا 3۹ ساله که دیگر از چنین دعوایی خسته شده است می گوید: چرا همیشه برای اینکه 
از شوهرم بخواهم که با فرزند کلاس ششمی ما یک ساعت ریاضی کار کند باید چنین 
دعوایی را داشته باشیم؟ مشاجره آنها به خاطر تمرین های ریاضی فرزندشان همیشه به 
این دعوا ختم می شود که: "تو هیچ وقت در مراقبت و رسیدگی به کارهای بچه ها به من 

کمک نمی کنی" 
آنها را به  اوقات من  از  او رامین می گوید: این حرف درست نیست خیلی  شوهر 

رختخوابشان برده و می خوابانم.
لیلا: تو این کار را فقط به این خاطر می کنی که من مجبورت کرده ام.

این بحث پشت سر هم ادامه پیدا می کند. آنها سعی می کنند که جواب حرف های هم 
را بدهند، تا ثابت کنند پیروز شده اند و حق با آنها بوده است. 

تکرار یک دعوای بیهوده کار پوچی است ولی خیلی از زوج ها در گیر چنین دعوای پوچی 
هستند. هنگامی که شما مثلا شدیدا درگیر این بحث می شوید که " نوبت چه کسی بوده 
که رخت های شسته شده و خشک شده را جمع کند؟" سخت است که خود را کنار بکشید 
و بحث را خاتمه دهید. اینجا جایی است که یک مشاور می تواند به کمکتان بیاید و البته 
زن و شوهر هم باید بپذیرند که هدف این نیست که رقیب و دشمنشان را شکست دهند 
و مجبور به فرمانبرداری کنند بلکه هدف آنها این است که کاری کنند که چنین دعوایی 

به طور کلی از بین برود.
فکر کنید: معمولا پیروزی یک شخص به معنی شکست دیگری است اما زناشویی چنین 
نیست در زناشویی زن و شوهر در کنار هم و در یک تیم هستند و رقیب یکدیگر نیستند. 
بنابراین فرقی نمی کند که چه کسی در دعوا برنده می شود این به معنی شکست زناشویی 
آنها است. در پایان چنین مشاجراتی همیشه یک نفر می گوید: باشه، دیگه کافیه ، حق با 
توست )که البته گفتن این حرف لزوماً به معنی عقیده داشتن به آن نیست(. در این حالت 

هیچ کدام از شما نتوانسته اید به درک نقطه نظر طرف مقابل برسید و دیدگاه یک دیگر را 
بفهمید و فقط دعوا را مسکوت کرده اید.

علاوه بر این همیشه کسی که در چنین دعوایی مغلوب می شود خشمی درونش باقی 
خواهد ماند که منجر به شعله ور شدن مشاجره بعدی می شود. مسلما هیچ یک از ما نمی 

خواهیم که اوقات خود را با همسرمان به چنین مسائلی بگذرانیم.
بنابراین پیروزی در یک مشاجره در رابطه زناشویی باید به این معنا باشد که موفق شده اید 
به راه حلی مناسب برای از بین بردن دلیل این مشاجرات برسید و وقتی که دلیل اصلی از 
میان برود مشاجرات نیز خود به خود از بین خواهند رفت. می دانم خلاص شدن از این حس 
که می خواهید برنده یک مشاجره باشید آسان نیست ولی اگر بتوانید بر این حس که "حرف 
من درست است" غلبه کنید به ازدواجی گرم تر ، شادتر و پر احترام تر می رسید که ارزش 
تلاش برای بهتر شدن را دارد. )لیلا و رامین که دیگر هیچ گاه به خاطر تمرین های ریاضی 

فرزندشان دعوا نمی کنند این نظریه را پذیرفتند(. در این راه این چند گام را پیش گیرید:
توصیه اول: برای »انصاف« تلاش نکنید

همیشه دو نفر، دیدگاه و ارزشگذاری متفاوتی نسبت به مسایل مختلف دارند، مخصوصا 
اگر مربوط به انصاف باشد. زندگی انصاف ندارد. رابطه های مردم منصفانه نیست. پس به جای 
این کارها، سعی کنید در مورد نیازهای خود با شریک زندگیتان صحبت و با بیان درخواست 

هایتان آن را تکمیل کنید.
به جای گفتن: »تو هیچ وقت به من توجه نمی کنی«، از او درخواستی داشته باشید. مثلا 

بگویید: »دوست داری با من به سینما بیایی؟
یک مشاور خانواده به نام اسپیلمن می گوید: »اگر زن و شوهرها سعی کنند در مورد 
نیازهای خود با طرف مقابل صحبت و تقاضاهایشان را مطرح کنند، رابطه شادتری خواهند 

داشت. شادی همیشه قابل دستیابی تر از انصاف است.«
توصیه دوم: نفس عمیق بکشید

 وقتی همه چیز خیلی بد پیش می رود، پیش از انجام هر کاری و بیان کلمه ای، 6 تا 7 
نفس عمیق بکشید. شما باید اکسیژن کافی در مغز خود داشته باشید تا متوجه شوید دیگر 
یک کودک ده ساله نیستید، طرف مقابلتان را دوست دارید، او مشکل دارد و زندگی شما 
مهم تر از این بحث های بیهوده است. این کار از واکنش های تهاجمی و بیان جملاتی که 

بعدها از بیان آنها پشیمان می شوید، جلوگیری می کند.
توصیه سوم:  کمی وقت اضافه تا آرامش

وقتی دعوای تان شده است و هر دو ناراحت هستید، وقت خوبی برای ادامه بحث نیست. 
بهتر است باهم توافق کنید بعد از دلخوری های عمیق، مثلا یک روز به خودتان فرصت دهید 
تا آرام شوید. در طول این یک روز از حرف زدن جدی باهم پرهیز کنید، اما مانند دشمنان 
هم رفتار نکنید. ممکن است ترجیح دهید در اتاق های جداگانه کارهای روزمره را انجام 
دهید، اما حرف بزنید، سر سفره باهم غذا بخورید و محل خواب تان را هم جدا نکنید. اما اجازه 
دهید تا آرام شوید و بتوانید به مسئله پیش آمده خوب نگاه کنید. گاهی اوقات همسرتان 
زمان بیشتری نیاز دارد تا به حالت قبل برگردد و آمادگی صحبت کردن را داشته باشد؛ این 
فرصت را به او بدهید. توقع نداشته باشید همه چیز خیلی زود به حالت اول برگردد. باتوجه 
به موضوع اختلاف و عمق دلخوری زمان متفاوتی برای استراحت و ورود به نیمه دوم که 
همان حل مسئله است، نیاز دارید. یادتان باشد وقتی هنوز عصبانی هستید هیچ کاری انجام 
ندهید. امام علی )ع( می فرمایند: به هنگام خشم نه تنبیه، نه دستور، نه تصمیم. بگذارید تا 

خشم تان آرام شود بعد موضوع را حل کنید.
 توصیه چهارم : جملات گنگ زیر لب ممنوع!

گاهی اوقات رفتار شما بعد از دعوا بسیار آسیب زننده تر از رفتار و حرف های تان حین 
دعواست. وقتی در ظاهر بحث تمام شده، اما هنوز آرامش پیدا نکرده اید، مراقب حرف ها 
و بار منفی کلام خود باشید. گاهی قدرت تخریب یک جمله از هزاران فریاد بیشتر است. 
پیش کشیدن مشکلات همسرتان، اختلافات گذشته و حرف های همراه با کنایه تن ها کاری 
که می کند در ظاهر خالی کردن حرص و خشم شماست، اما در اصل انباشت دلخوری در 
رابطه تان است. کنایه هیچ وقت مفید نخواهد بود، چون در بیشتر موارد به اشتباه برداشت 
می شود و دلیل اصلی بیان آن مغفول می ماند. پس به جای آنکه بعد از دعوا زیر لب بد و بیراه 
گفته و مدام به در بگویید که دیوار بشنود، صبر کنید تا وقتی آرام شدید با هم حرف بزنید؛ 

بدون کنایه و با معانی قابل درک.
توصیه پنجم:  سکوت ممنوع

همان قدر که گفتن حرف های کنایه آمیز اشتباه است و کش دادن بحث همان زمان به 
ضرر شماست، سکوت کردن و سربسته گذاشتن موضوع در طول زمان به احساس و 

رابطه تان ضربه می زند
 گذاشتن موضوع در طول زمان به احساس و رابطه تان ضربه می زند. موضوعی که به دعوا 
ختم شده، باید حل شود. اگر از کنار آن عبور کنید، روزی دوباره سر وکله اش به خانه تان پیدا 
می شود. حل کردن مشکل پیش آمده مغایرتی با مفهوم گذشت در زندگی مشترک ندارد. 
اول در مورد موضوع حرف بزنید. اینکه یاد بگیرید چگونه مسائل را بیان کنید و درباره آن 
باهم حرف بزنید خیلی مهم است. گفت وگوی موضوع محور داشته باشید بر گفته هایتان در 
عصبانیت و دعوا تمرکز نکنید و بگذارید همسرتان هم حرف هایش را بزند. شما نزدیک ترین 
افراد زندگی هم هستید که وظیفه دارید برای آرامش هم تلاش کنید. سکوت گاهی بهانه ای 
می شود برای دور شدن از هم، پس سکوت تان را در زمان مناسب و با قاعده بشکنید. در قدم 
بعد ممکن است به این نتیجه برسید که برای حل این مشکل باید گذشت کنید، اما زمانی 
این نتیجه و تصمیم بدون حاشیه خواهد بود که موضوع را کاملا بررسی کرده باشید نه از 

روی احساس و فرار از رویارویی با مشکل.
توصیه ششم: اختلافات گذشته را به میان نکشید

آن چه که در شرایط معمول مانع از حل اختلاف می شود آن است که معمولا پس از 
بروز یک اختلاف، زوجین مشکلات قبلی و قدیمی را هم به میان می آورند. این موقعیت 
تنها باعث پیچیده تر شدن مشکلات می شود، طوری که دیگر هیچ راهی برای حل مشکل 
اصلی باقی نمی ماند. سعی کنید هر دفعه درباره یک موضوع بحث کنید و تنها روی آن 

موضوع تمرکز داشته باشید.
مشخص کنید که هر یک از شما برای حل مشکل چه اقداماتی را انجام می دهد

به همسرتان نگویید او چه کار می تواند بکند، در عوض به او بگویید که چه کاری از دست 
خودتان ساخته است. سوالاتی مانند؛ " فکر می کنی چه کمکی از دست من بر می آید؟" 
و " دوست داری من چه کار کنم؟" کمک کننده است. بعد از آن که برای مشکلات تان 
راه حلی پیدا شد و هر دو با آن موافق بودید ، ببینید چگونه توانستید به جای طفره رفتن و 
پرخاشگری علت اصلی مشکل تان را پیدا کنید و به راه حل مناسبی دست یابید. صحبت 
در باره این موضوع باعث می شود که هر دوی شما بیاموزید درزمان بروز مشکل چگونه با 

یکدیگر برخورد کنید و به نتیجه دلخواه دست یابید. 

چاره ای برای عبور از دعوای شدید زن و شوهری

مدیر دفتر برنامه و بودجه توزیع برق استان قم  اعلام کرد

ثبت کمترین قطعی برق در استان قم 
مدیر دفتر برنامه و بودجه توزیع برق استان قم با اشاره به افزایش ۱۰ درصدی پیک 

مصرف برق در تابستان امسال از ثبت کمترین قطعی برق در استان قم خبر داد. 
حمید رمضان دهنوی با اشاره به همزمانی با فصل گرما و نیاز به همراهی و مشارکت 
مردم در مدیریت مصرف برق، اظهار کرد: تأمین برق مورد نیاز استان قم با توجه به 
قرارگیری در موقعیت جغرافیایی خاص و گرمای هوای حدود 48 درجه در این ایام با 
مشکلات خاص خود همراه است اما با این وجود قم در کشور به نسبت سایر استان ها با 
مشکل کمتری در رابطه با قطعی برق مواجه بوده است. مدیر دفتر برنامه و بودجه توزیع 
برق استان قم از افزایش مصرف برق در استان قم خبر داد و گفت: در تابستان امسال 
پیک مصرف برق در استان قم ۱۰ درصد افزایش یافته و به عبارت دیگر رکورد مصرف 
برق در استان شکسته شد. وی گرمای هوا، پایداری دما و افزایش تعداد مشترکان را از 
عوامل این افزایش مصرف برشمرد و افزود: به طور میانگین در استان قم سالانه ۵ درصد 
افزایش تعداد مشترکان را داریم به طوری که از سال 84 تا به امروز ۲33 هزار مشترک 
به جمع مشترکان برق استان قم اضافه شده است. دهنوی این افزایش چشمگیر را 
نیازمند توسعه شبکه های توزیع برق دانست و تأکید کرد: افزایش مصرف کنندگان برق 
تأمین و توزیع برق را با مشکل مواجه می کند اما با این حال استان قم کمترین خاموشی 

را در کشور به نسبت استان های دیگر داشته است.
افزایش سالانه میانگین ۷ درصد انرژی مصرفی در قم

مدیر دفتر برنامه و بودجه توزیع برق استان قم از افزایش سالانه میانگین 7 درصد 
انرژی مصرفی در استان قم هم خبر داد و تصریح کرد: توسعه شبکه های توزیع از 
جمله ضرورت ها برای انجام رسالت شرکت توزیع برق یعنی رساندن برق پایدار به مردم 
است که در این راستان هزینه هایی صرف شده است. به گفته وی هرگونه اختلالی در 
شرکت های فوق توزیع که یک رده بالاتر از شرکت های توزیع هستند می تواند روند برق 
رسانی را با مشکل مواجه کرده و در نتیجه برق به شرکت های توزیع نرسیده و با قطعی 
برق مواجه می شویم اما از آنجا که مردم تفاوت بین فوق توزیع و توزیع را نمی توانند 

بشناسند و در نتیجه خاموشی ها را به شرکت توزیع نسبت می دهند.
شبکه برق ۹۰۰ هکتار بافت فرسوده شهر قم بالای ۲۵ سال عمر دارد و نیاز 

به بازسازی با اعتبارویژه دارد
به همین منظور افزایش پست های فوق توزیع برق می تواند راهگشا باشد که به گفته 
دهنوی از سال 84 حدود 8 پست فوق توزیع و ۱4 ترانس فوق توزیع به شبکه توزیع 
برق استان قم و در مجموع حدود ۵۱۰ مگا ولت آمپر به ظرفیت بالادستی برق استان 
افزوده شده است. مدیر دفتر برنامه و بودجه توزیع برق استان قم شبکه توزیع برق استان 
قم را یک شبکه فرسوده خواند و افزود: شبکه برق ۹۰۰ هکتار بافت فرسوده شهر قم 
بالای ۲۵ سال عمر دارد و نیاز به بازسازی با اعتبارویژه دارد، به طوری که قطع سیم یا 

سوختن فیوز سبب می شود که مردم دقایقی خاموشی داشته باشند.
مشکل برق رسانی به پردیسان

به گفته وی شبکه های قدیمی توزیع برق در بافت فرسوده سطح استان قم از دیگر 
مشکلاتی است که استان با آن دست و پنجه نرم می کند و برق رسانی را در سطح 
استان با مشکل مواجه می کرد و بخشی از هزینه های شبکه توزیع برای بازسازی این 
شبکه های فرسوده بوده است، در واقع از سال 84، بیش از ۵ میلیارد تومان برای تعمیر 
شبکه های فرسوده توزیع برق استان قم هزینه شده است. دهنوی پردیسان را خرج 
بزرگی روی دستان شرکت توزیع برق استان قم برشمرد و گفت: توسعه روزافزون 
پردیسان و تأمین برق این بخش هزینه زیادی دارد، حدود ۱6 میلیارد تومان تنها برای 
تأمین برق مسکن مهر پردیسان هزینه شده است. مدیر دفتر برنامه و بودجه توزیع برق 
استان قم به مشترکان روستایی هم اشاره ای کرد و افزود: در روستاها هم ۱۰ میلیارد 
تومان برای توسعه شبکه های برق هزینه شده است و بهینه سازی و احداث شبکه های 

جدید صورت گرفت.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

واحدهای مرغداری قدیمی باید مکانیزه شوند
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: توسعه واحدهای مرغداری در دستور 
کار نیست و واحدهای قدیمی باید در راستای مکانیزه شدن و رعایت اصول بهداشتی و 
زیست محیطی حرکت نمایند. محمدرضا طلایی با اشاره به اعتراض های اهالی روستای 
نیزار به وجود واحدهای مرغداری در کنار این روستا، اظهار داشت: واحدهای مرغداری 
حاشیه روستای نیزار در دهه 7۰ احداث شده و در 4 سال گذشته نه تنها هیچ افزایش 
ظرفیت و مجوز احداث و توسعه ای به این واحدها داده نشده، بلکه این سازمان جهت 
رفاه اهالی روستا با تمام درخواست های مرغداران مخالفت کرده است. وی با اشاره به 
اینکه توسعه روستاها و نزدیکی آن به واحدهای مرغداری یکی از مشکلات اساسی ما در 
استان قم است، افزود: با توجه به اینکه تراکم واحدهای مرغداری در استان قم بالاست، 
لذا رعایت ضوابط زیست محیطی و اصول بهداشتی از ضروریات واحدهای مرغداری 
به خصوص در حاشیه روستاها است، بر همین اساس کمیسیون اصلاح واحدهای 
مرغداری در سازمان جهاد کشاورزی تشکیل و در خصوص کلیه واحدها موارد بهداشتی 
مدنظر قرار می گیرد. طلایی ادامه داد: با توجه به وظایف اداره کل محیط زیست در 
خصوص مباحث زیست محیطی و اداره کل دامپزشکی در خصوص موارد بهداشتی، 
این دستگاه ها موظف به اعمال قانون در خصوص هرگونه تخلف برابر ضوابط و مقررات 
هستند. وی به اعتراض اهالی روستای نیزار نیز اشاره کرد و گفت: در جلسه مردمی که با 
حضور استاندار در این روستا داشتیم، در خصوص بررسی مشکلات و رفع مسائل روستا، 
مقرر شد ظرف 3 ماه آینده واحدهای مرغداری برابر مقررات کلیه اقدامات زیست محیطی 
و بهداشتی را انجام دهند، در غیر این صورت از طریق مراجع قضایی، اقدامات لازم به 
عمل آید. طلایی افزود: در همین راستا کارگروهی به ریاست سازمان جهاد کشاورزی 
استان و با حضور دستگاه های مرتبط با محیط زیست و بهداشت تشکیل خواهد شد و 

نتایج تصمیمات اتخاذشده در این کارگروه به اطلاع اهالی روستا خواهد رسید.

مدیرکل استاندارد استان قم مطرح کرد 

ورود پدیده "مهر فروشی" در نصب آسانسور
مدیرکل استاندارد استان قم گفت: در برخی از موارد نصب آسانسور توسط افرادی 
انجام می شود که فاقد صلاحیت انجام کار هستند که متأسفانه این کار با استفاده از 
اعتبار امضاء و مهر شرکت های دارای تأییدیه انجام شده و عنوان مهر فروشی به آن اطلاق 
می شود.  منصور فرزانه با اشاره به اهمیت توجه به استانداردسازی آسانسورها اظهار 
داشت: اکثر آسانسورهای بخش دولتی با همکاری دستگاه ها مورد ارزیابی قرار گرفته 
و در مرحله دوم قرار است آسانسورهای اماکن عمومی مانند بیمارستان ها، مدارس، 
دانشگاه ها، هتل ها و غیره مورد استانداردسازی قرار گیرد. وی بابیان اینکه الزامات فنی 
جدیدی مانند نصب درب اتوماتیک، فتوسل، اجرای سیستم 3vf از سوی سازمان ملی 
استاندارد به همه استان ها تکلیف شده است، افزود: طراحی و نصب آسانسور مطابق 
ضوابط و مقررات باید توسط نصاب های ذیصلاح که دارای مجوز طراحی و مونتاژ از 
سازمان صنعت معدن و تجارت انجام شود. مدیرکل استاندارد استان قم با انتقاد از 
ورودی برخی افراد فاقد صلاحیت در امور آسانسور ابراز کرد: در برخی از موارد نصب 
آسانسور توسط افرادی انجام می شود که فاقد صلاحیت انجام کار هستند که متأسفانه 
این کار با استفاده از اعتبار امضاء و مهر شرکت های دارای تأییدیه انجام شده و عنوان 
مهر فروشی به آن اطلاق می شود. وی با اشاره به فوت 4 دانشجو در حادثه سقوط بالابر 
در اواخر سال گذشته عنوان کرد: بالابر نصب شده به صورت کاملًا غیراصولی نصب شده 
بود و بی شک ادامه چنین روندی منجر به بروز حوادث مشابه خواهد شد که باید 
به طورجدی به این موضوع رسیدگی شود. فرزانه خاطرنشان کرد: بالابرهای کارگاهی 
مشمول استاندارد ملی آسانسور نبوده و نظارت بر شرایط ایمنی کارگاه پروژه بر عهده 

سایر دستگاه های اجرایی ذیربط است.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم:

70 درصد اعتبارات  صرف تامین زیرساخت های 
شهرکها و نواحی صنعتی می شود

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم، استفاده از تعامل و همکاری بخش های 
مختلف در راستای برطرف کردن بسیاری از مشکلات را لازمه امروز توسعه و افزایش 
بهره وری شهرك های صنعتی ارزیابی کرد. امیر طیبی نژاد درنشست با اعضاء شرکتهای 
خدماتی شهرك های صنعتی استان که بمناسبت هفته دولت برگزار شد اظهارداشت: 
تمام تلاش و پتانسیل موجود در شرکت شهرك های صنعتی و مجموعه سازمان صنایع 
کوچك رفع مشکلات و افزایش بهره وری در بخش تولید و اشتغال کشور است.وی با 
بیان اینکه بیش از 7۰ درصد اعتبارات در اختیار این شرکت در بخش تامین زیرساخت 
های شهرك ها و نواحی صنعتی و مابقی آن صرف فعالیت های صنایع کوچك می شود 
تصریح کرد: راهبردها، سیاست ها و برنامه های سازمان صنایع کوچك طی چند سال 
اخیر به گونه ای بوده است که علی رغم تمام مشکلات توانستیم در مسیر شناسایی و 
رفع نیازها در بالاترین حد امکان حرکت کنیم.طیبی نژاد با تاکید براینکه به هیچ عنوان 
از وضعیت موجود راضی نیستیم تصریح کرد: هنوز مشکلات و نواقص وجود دارد و کسی 
این موضوع را نفی نمی کند ولی بایستی بین ظرفیت های مالی، اعتباری و نیازها تناسب 
ایجاد و برای رفع آنها اولویت بندی صورت گیرد و اینجا است که شرکت های خدماتی 
بعنوان نمایندگان واحدهای تولیدی می توانند نسبت به شناسایی اقدامات اولویت دار، 

یاری رسان مسوولان باشند.

احیای راه شوسه قم و مجموعه های بین راهی تاریخی در این مسیر یکی از موضوعاتی است که می تواند ما را در حفظ میراث گذشته یاری دهد. 
در دوره قاجار تنها پنج راه اصلی شوسه در کشور وجود داشت که یکی از این راه ها مسیر قم به تهران بود که در سفرنامه هایی به این راه اشاره 
شده است. شکل گیری چند کاروانسرا در این مسیر نشان می دهد که این راه اهمیت فوق العاده ای داشته و شهر قم در همان روزها هم محور 

مواصلاتی کشور محسوب می شده است.
امروز حتی به گفته سید محمد مهدی معصومی، پژوهشگر معماری و شهرسازی، بخشی از سنگفرش این راه باقی مانده اما بناهای مسیر اکثر 
یا تخریب شده و یا رو به نابودی قرار دارند و برای احیای آنها باید فکری کرد. کاروانسراهای علی آباد، کوشک نصرت، منظریه و امارت مهندسیه 
از جمله بناهای راه شوسه قم محسوب می شوند که قدمت قاجاری داشته و اهمیت بسیاری از دید پژوهشگران حوزه معماری و شهرسازی 
دارند. معصومی معتقد است کاروانسراهای دوره قاجار به دلیل تفاوتی که در نوع ایجاد نظم و امنیت در آن زمان اتفاق افتاده بود، تفاوت هایی با 

کاروانسراهای دوره گذشته دارند که این موضوع در کاروانسراهای مسیر قم تهران به خوبی دیده می شود.
تبدیل کاروانسرای کوشک نصرت به پاسگاه

وی که شامگاه سه شنبه در جلسه بنیاد قم پژوهی صحبت می کرد، با اشاره به تبدیل شدن کاروانسرای کوشک نصرت به یک پاسگاه گفت: روند 
ویرانی این کاروانسرا در تصاویر هوایی سال 43 مشهود است. وی در توضیح کاروانسرای منظریه افزود: منظریه نمونه ای از کاروانسرای آخر قاجار 
است که برونگرا شده و نسبت به کاروانسراهای عصر صفوی تفاوتی در نگاه به امنیت دارد.   این پژوهشگر معماری و شهرسازی با اشاره به وجود 
جلو خان و درختانی برای پذیرایی و دو بال راست و چپ در کاروانسرای منظریه اظهار کرد: این بنا در حال حاضر در تملک پادگان نظامی قرار دارد.  

به گفته معصومی، برج و بارو در گذشته کاربرد دفاعی داشته اما در دوره قاجار به دلیل وجود نیروهای امنیتی کاربرد تزئینی پیدا می کند.

سردر زیبای کاشی کاری شده کاروانسرای منظریه که در عکس های تاریخی می توان از آن نشان یافت و همچنین وجود دو حجره پیشخوان که 
به زیبایی آراسته شده اند، نشان دهنده اهمیت این بنا است. همچنین به گفته این پژوهشگر معماری، ورودی کاروانسرای منظریه با کاروانسراهای 
دوره سلجوقی بسیار متفاوت است. یک ورودی بسیار دعوت کننده و گشوده دارد که با حالت تدافعی قبل تفاوت های بسیاری در آن دیده می شود.

وی افزود: کاروانسراهای دوره قاجار فضای خلوتی در دورن خودشان دارند و با داشتن یک حیاط خلوت در کنار حیاط عمومی امکانات خاصی 
برای افراد مهم ایجاد می کنند. پل شاهی یا پل عسکر آباد دیگر بنای مسیر راه شوسه قم است که معصومی به آن اشاره می کند. این پل در گذشته 

پنج قوس داشته که امروز سه قوس از آن باقی مانده است.
ساخت هتل مهندسیه در زمان قاجار در قم

وی با اشاره به ساخت هتل مهندسیه در زمان قاجار در قم گفت: این نخستین هتل قم بود که در چهار راه غفاری کنونی قرار داشت و سال 
۱3۰۱ توسط مهندس الممالک ساخته شده بود. این پژوهشگر حوزه معماری ضمن توصیف این بنا اظهار کرد: این بنا بنا در جلو یک عمارت کلاه 
فرنگی داشته که بعدها تبدیل میشود به اولین پست خانه قم و هنوز سه چهار طاقی در گوشه بنا وجود دارد. مهندسیه یک بنای قصر مانند بود 
که با حجم پردازی ها در جلوی عمارت و وجود دو ایوان بزرگ و یک شاه نشین، زیبایی خاصی داشته است. معصومی با اشاره به اینکه داخل این 
مهمان خانه مبلمان غربی ومیز غربی وجود داشته است ابراز کرد: مهندسیه یکی از سه ساختمانی بوده که انگلیسی ها زمان جنگ جهانی دوم 
می آیند آن را تصرف می کنند. وی افزود: هیچ اثری از این بنا باقی نیست و تنها بنایی که ممکن اسنت بتوانیم با این بنا مقایسه کنیم مهمان خانه 
قزوین است. این پژوهشگر حوزه معماری و شهرسازی با اشاره به اهمیت حفظ میراث راه شوسه قم - تهران گفت: معصومی: می توانیم بخشی 

ازاین راه را به همراه بخشی از این بناها احیا و مرمت کرده و زندگی بین راهی به شکل ۱۵۰ سال پیش را بازسازی کنیم.

در جلسه بنیاد قم پژوهی مطرح شد؛

لزوم احیای مجموعه های تاریخی در مسیر قم به تهران






